
Protokol nr XXIIl2008 
z obrad dwudziestej drugiej sesji Rady Powiatu Tucholskiego 

odbytej w dniu 19 grudnia 2008 r. 
(sala 30 Starostwa Powiatowego, ul. Pocztowa 7) 

Czas trwania obrad 1 1'' - 1 430. 

Obradom przewodniczy Przewodniczqcy Rady - Stanislaw Langowski. 

Protokolant: Katarzyna Puczynska 

Obecni wedlug zalqczonej listy obecnosci oraz: 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
p. Boguslaw Szramka - czlonek Zarzqdu, naczelnik Wydzialu Edukacji. Zdrowia, 

Kultun i Kultury Fizycznej 
p. Krystyna Sinilo - Skarbnik Powiatu 
p. Tomasz Sobiecki - radca prawny 
p. Joanna Hanczewska - Kierownik PCPR 

Ad.1. 
Przewodniczqcy otworzyl obrady XXII sesji Rady Powiatu Tucholskiego, powital 
zaproszonych goici, czlonkow Zarzqdu, wszystkich radnych i przedstawicieli mediow. 

Ad. 2. 
Przewodniczqcy stwierdzil, na podstawie listy obecnoici, ze w sesji uczestniczy 
16 radnych i sesja jest prawomocna. 

Lista obecnoici w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 3. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
W imieniu Zarzqdu chcialbym wnieSC dwa punkty do dzisiejszego porzqdku obrad. 
Pienvszy dotyczy uchwaly w sprawie udzielenia dotacji na prace konsenvatorskie, 
restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytkow i to 
proponowalbym wnieic w punkcie 18a oraz projekt uchwaly w sprawie przejqcia 
nieruchomoici na rzecz Powiatu Tucholskiego tq proponowalbym wnieiC w punkcie 
18b. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie przyjecie do porzqdku obrad punktow 18a,18b, 
ktore zostaly przyjete 16 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 

Wiqcej uwag do porzqdku obrad sesji nie zgloszono. 

Ad. 4. 
Do protokolu z dwudziestej sesji nie wniesiono uwag. 



Przewodniczqcy poddal pod glosowanie protokol z dwudziestej sesji, ktory zostal przyjqty 
13 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i 3 glosach wstrzymujqcych. 

Ad. 5. 
Do sprawozdania Starosty z wykonania uchwal Rady Powiatu oraz pracy Zarzqdu 
w okresie miqdzy sesjami glos zabrali: 
p. Aleksandra Kabat - radna 
Proszq o wyjasnienie punktu 10 na stronie 4. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Rzecz dotyczy realizacji jednego z wiqkszych zadan rowniez w tegorocznym budzecie 
modernizacji szpitala tucholskiego, bazy na ktorej pracuje spolka szpital tucholski. 
WystzqiliSmy z zapytaniem do Urzqdu Marszalkowskiego do departamentu 
odpowiedzialnego za wdrazanie o to czy nalezycie rozumiemy konstrukcje umowy 
partnerskiej i z konkretnymi pytaniami wystcpiliSmy i uzyskaliSmy pozytywnq 
odpowiedi, czyli ta nasza konstrukcja logiczno-prawna tej umowy partnerskiej miqdzy 
spolkq, a samorzqdem powiatowym zostala sporzqdzona wlaiciwie. To tylko tego 
dotyczylo. 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczacv Rady 
Czy pan Starosta chcialby siq jeszcze odnieSc do tego w tym punkcie. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Bardzo krotko, bo tez dzisiaj jest istotna sesja. Nie chcialbym Panstwa zagadywac 
specjalnie, ale jak zapewne Panstwo mieli okazjq Sledzic w prasie 10s i pozniej wyniki 
konkursu tzw. ,,schetynowek", czyli Narodowego Programu Budowy Drog Lokalnych. 
Przyjqty model zostal przez Powiat Tucholski wdrozony blyskawicznie i by1 na tyle 
efektywny, ze w rankingu wojewodztwa zajqlibyimy pienvsze miejsce, bo 
najskuteczniej wystqpowaliimy o Srodki na przebudowq tych drog. Inne jakiei 
niedoskonaloici prawne myilq, ze zostanq przez rzqd usuniqte i bqdzie mozna te wazne 
zadania zrealizowac. Kolejna rzecz to Zarzqd zajmowal siq i nadal zajmuje bardzo 
intensywnie juz kolejny rok przekazaniem Zespolu Szkol LeSnych do prowadzenia 
Ministrowi ~rodowiska. Pojawia siq mnostwo problemow z tym zwiganych i myilq, ze 
wiqkszoic z nich zostala usuniqta. CzqSC problemow wynika, tak jak mowilem w 
zeszlym roku, z obiektywnych przyczyn lezqcych po stronie nieobiektywnej sytuacji 
prawnej majqtku. Nie jest to majqtek komunalny. To bylo by rozwiqzanie najlatwiejsze, 
dlatego same konstrukcje prawne zwiqzane rowniez z gospodarowaniem na tym 
majqtku poszczegolnych podmiotow sq dosyc trudne. Z tego co wiem, w tej chwili 
zostala przeglosowana poprawka senatu przenoszqca Srodki subwencji oswiatowej z 
powiatu do odpowiedniego paragrafu ministra irodowiska, czyli jakby ten element 
zostal wypelniony. Tez jeszcze dzisiaj rozmawiamy z ministerstwem na temat dopiqcia 
ostatecznych umow, rozliczen. By6 moze bqdzie tak, ze umowa najmu, takie 
rozwiqzanie zaproponowaliimy, w tym roku zostanie zastcpiona umowq uzytkowania 
przez starostwo. Uzytkujqcy mienie, tak jak poprzednio bylo, gdy mieliimy te obiekty 
od Lasow Panstwowych, uzyczalby Ministrowi mienia do prowadzenia szkoly lesnej. 
Takie rozwiqzane zaproponowaliSmy w czasie spotkania. Zostalo ono wstqpnie 
zaakceptowane i w przyslanym projekcie porozumienia pojawilo siq u nas. Uwolnilo to 
Srodki przeznaczone wczeiniej na oplatq czynszu. Zarowno przez pana Ministra jak i 
przez samorzqd powiatowy jest to przynajmniej takie rozwiqzanie w tym roku, gdy 
budzet szkoly leSnej jest w czqSci niedoszacowany. Tak oceniamy to wespol z 
Ministrem. Rozwiqzanie optymalne. Stronq, moze nie stronq, ale podmiotem tej umowy 

2 



sq Las!. Panstwowe. MySlq. ze pan Minister Zaleski stwierdzi. ze bqdzie rozmawial z 
Dyrektorem Generalnym. Przekona Dyrektora Generalnego do takiego rozwiqzania. o 
ktorym mowiq. czyli majqtek szkol. ktorj- mamj za oknem tzw. ..leSnik" wrocilbj. w 
uzytkowanie starostwa na rok i Starosta uzyczylby Ministrowi do uzytkowania 
okreilonej SciSle substancji lokalowej. Takze jak powiedzialem caly czas tnvajq 
rozmowj7 z Ministerstwem. Od rana tez rozmawialiSmy jak technicznie te wszystkie 
sprawy dograc. MySlq. ze jest to tak daleko posuniqte. ze tym razem zamknie siq 
powodzeniem i bqdzie zamkniqta cala ta sytuacja. MieliSmy tez okazjq goScid i 
rozmawiad z panem Burmistrzem i panem Radnym Kobiakiem z Marszalkiem 
Wo-jewodztwa Piotrem Calbeckim o istotnych dla naszego regionu sprawach. Z tych 
istotnych spraw. ktore wiqzq siq tez ze Srodkami finansowymi docelowymi 
mozliwoSciami pozyskania takich Srodkow nalezy obwodnica Tucholi to jest olbrzymie 
zadanie ponad mozliwoSci samorzqdow i powiatowego i gminnego n7 calym zakresie. 
W zwiqzku z tym i pan Marszalek i my zaproponowaliSmy pewne rozwiqzania. ktore 
moglyby mied nadziejq na realizacjq tego zadania. Dotyczy to, zresztq dzisiaj w prasie 
czy wczorajszej Pomorskiej byla informacja na temat tego, ze pan Marszalek zlecil 
urzqdnikom wypracowanie oceny dokumentacji do tej pory przygotowanej i okreilenie 
przynajmniej szacunkowej wartoici czy mozliwoSci zweryfikowania kosztorysu. Tym 
zajmujq siq drogi wojewodzkie oraz prawnicy majq siq zajqc tym, w jaki sposob 
naliczyd algorytm tak, zeby ta obwodnica mogla byd w Tucholi budowana. Jest bardzo 
daleko posuniqta dobra wola pana Marszalka i samorzqdu wojewodzkiego w zwiqzku z 
tyrn mySlq, ze ten problem bqdzie jakoS mozliwy do zrealizowania. Rowniez nie jest 
jeszcze zamkniqty program budowy obiektow wielkogabarytowych wojewodztwa. 
Mam na mySli ten program, w ktorym razem z gmina, chociaz gmina jest tutaj 
podmiotem wiodqcym, chcemy budowak sale widowiskowo-sportow4 na tzw. OSiR w 
Tucholi. Jest szansa na uzyskanie istotnego dofinansowania tego zadania. Byd moze nie 
w przyszlym roku, a w roku 2010, tak wyglqdajq mniej wiqcej rozmowy. To co 
zglaszalem, na czym zalezy nam to jest uznanie Tucholi czy powiatu tucholskiego 
lqcznie z powiatem brodnickim za oirodki subregionalne rozwoju regionalnego. To co 
juz kiedyS debatowaliimy i czego poklosiem jest przygotowane stanowisko dla pana 
Marszalka. Tutaj pan Marszalek odpowiedzial, ze caly przyszly rok czyli 2009 rok 
bqdzie rokiem opracowywania jeszcze raz pochylenia siq nad strategiq rozwoju 
wojewodztwa, dlatego ze na tyle duzo siq zmienilo, ze musi jq zmieniad. My to 
robiliSmy rok temu. Widzi tam obecnoS6 i powiatu tucholskiego i brodnickiego jako 
osrodkow subregionalnych. Tak wyglqdaly rozmowy. MySlq, ze przynajmniej czqsd z 
tych zadan tych tematow zostanie pozytywnie zrealizowana czy ma szansq na 
realizacj q. 
p. Michal Mroz - radny 
Chcialbym od pana Starosty uzyskai jakiS zakres wyjaSnien poruszanej przez pana 
kwestii technikum i sposobu przekazywania, wiqc okazuje sic, tak jak z tego 
zrozumialem to co pan powiedzial w roku 2009 na skutek pewnych perturbacji 
zwiqzanych przy koncowce roku w tym miesiqcu z przekazaniem tego obiektu nastqpiq 
jakieS wokol tych budynkow dodatkowe ustalenia, czy dodatkowe umowy. Tak to tutaj 
zrozumialem. Ale chcialbym siq jeszcze cofnqd. Kilka dni temu artykul - ukazal siq 
wywiad z panem Starostq. To by1 ten artykul w ktorym siq mowilo o dzumie i jakieji 
tam innej chorobie. I kwestia jak dobrze zrozumialem i przeczytalem ten artykul to 
panu Ministrowi na skutek kosztow funkcjonowania tegoz obiektu tutaj calej tej szkoly 
w trakcie przekazywania ,.otworzyly siq oczy". I w zwiqzku z tym pan Starosta zawarl 



takie stwierdzenie u tyrn artykule. ze myili siq u nourym roku budzetowym o jakis 
dotacjach. Tu sq jak sqdzq dotacje czj pieniqdze na pomoc w funkcjonowaniu tego. 
Przyznam siq szczerze mowiqc. ze tego faktu nie za bardzo rozumiem. Nie wiem. bo 
jezeli to dotyczy nowego roku budzetowego, czy to ma odniesienie w projekcie 
budzetu, a jezeli nie. to jakq formq. czy jakie kierunki tutaj bqdq obrane. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Stwierdzenie, ktore tam padlo. czyli nie dofinansowanie. czy niedoszacowanie szkoly 
dotyczy tez wiqkszosci szkol, ktore sq prowadzone przez resort. Jest tak dlatego, ze 
bywalo tez w historii tak, ze samorzqdy dokladaly do zadan oiwiatowych. W tej chwili 
akurat ta sytuacja jest przyzwoita. Jezeli chodzi bezpoirednio o Technikum Leine to 
jezeli bqdzie zmiana umowy i umowy najmu i nie bqdzie ani Minister, ani Starostwo 
placilo czynszu za korzystanie tych budynkow, to sq to okreilone oszczqdnoici. Taka 
deklaracja na spotkaniu z Ministrem padla, ze jesteimy w stanie pomoc znalezc 
oszczqdnoici o okreilonej kwocie. Nawet o okolo 500 tys. Mamy takq SwiadomoiC, 
byla prowadzona taka analiza kosztow tej palcowki i te brakujqce, czy w iwiadomoici 
shzb pana Ministra pieniqdze, jesteimy w stanie pokazac jak domknqi budzet szkoly. 
Ale tez jak powiedzialem na spotkaniu z nauczycielami tej szkoly, bqdzie to bardzo 
trudne, nawet jezeli chodzi o sferq placowq i przedstawilem zagrozenie np. w tyrn roku 
nie wyplacania dodatku motywacyjnego tj. blisko 4.5%. Bqdq rowniez inne koszty 
jakby samego przekazania do Srodowiska szkoly. Przestawilem nauczycielom, ze 
bqdzie to budzet wyjqtkowo trudny rowniez z ich osobistymi stratami. Mimo takich 
informacji jednogloinie Rada Pedagogiczna przeglosowala chqc przejscia do Ministra 
~rodowiska, przejicia ze szkolq. Powiat wprost. czy nie wprost dotacji do szkoly 
przekazywad nie moze. W zwiqzku z tyrn rozumiem pytanie pana Radnego. Jak 
powiedzialem jeszcze do konca roku, to juz taka tradycja, chociaz nie wiem czy 
najlepsza, bqdziemy rozmawiali z Ministrem ~rodowiska w jaki sposob ta szkola ma 
przejic tzn. jak ona ma przejid to my wiemy, natomiast jak przez przyszly rok ma 
funkcjonowaC, jak bqdzie wyglqdala umowa na ten rok, bo o tej umowie uzytkowania 
tej zamianie umowy najmu na umowq uzytkowania mowimy w kontekicie jednego 
roku, tego przyszlego roku. Pozniej trzeba bqdzie w czasie roku dopracowac formulq 
prawnq fimkcjonowania tamtych placowek. Muszq powiedziec, ze jest to temat na tyle 
wrazliwy, ze chcialbym tutaj jakii ocen szermowac i oceniac kto tutaj jest moze winny, 
to za duze slowo, ale kto pewne rzeczy zaniedbal i na tyrn poprzestanq z pewnq 
odpowiedzialnoiciq. Jezeli szkola ma siq stat szkolq resortowq, a mowimy o tyrn od 
dwoch lat, to jest kilka bardzo istotnych rzeczy. o ktorych powinniimy rozmawiac, 
natomiast ta dosyc istotna nas pochlania w duzym stopniu. Nie chcialbym tu szelmowa6 
sqdow. Ale jest to mozliwe. Pokazalismy takie racjonalne rozwiqzanie. Pewne koszty 
oceniane sq roznie z poziomu Warszawy inne z samorzqdow. Stara zasada, ze samorzqd 
dobrze prosperuje irodkami i decentralizacja panstwa, jezeli bqdzie stawala siq 
dynamicznie to bqdzie dla dobra mieszkancow i obywateli. 
p. Krzysztof tukaszewicz - radny 
Przepraszam, ale musze jednak zabraC glos w tyrn punkcie, poniewaz chcialbym spytab 
pana Starostq, gdzie sq te obietnice, ze ta szkola bqdzie ,,zlotem oplywaC", ze jak ktoi 
do niej dolozy niesamowite pieniqdze ta szkola bqdzie siq niesamowicie rozwijac, ze ta 
szkola rzeczywiicie, gdy przejdzie do resortu to bqdzie szkolq jeszcze bardziej 
sztandarowq niz w tej chwili, kiedy prowadzil jq samorzqd. Gdzie siq to podzialo. Nie 
chcialbym tutaj, zeby odtwarzac wypowiedzi niektorych radnych, kiedy 
dyskutowaliimy na temat przekazania, przejqcia tej szkoly Ministrowi, gdzie 



rzeczywiscie obiecywali ziote gor!. Gdzie sic to wszgstko podzialo panie Starosto. 
Przeciez staiemj naprawdq M bardzo trudnym punkcie i jestem pelen obaw. ze wrqcz 
przeciwnie ta szkola naprawdq bardzo mocno straci na znaczeniu. Jeszcze jedna rzecz. 
skoro juz na ten temat dyskutujemj. to chcialbym. aby ~ s z y s c > ~  radni mogli zapoznac 
siq ze wszystkimi pismami. z calq korespondencjq. ktorq prowadzii Zarzqd z Ministrem. 
bo myilq. ze to siq radnym naleg. zeby dokladnie wiedzieli. Bardzo bym prosii. zeby 
te materialy dotyczqce tego tematu przekazak. a wiqc pisma Ministra o tym. ze szkoly 
nie przejmie. dlaczego nie przejmie. Bardzo bym prosii. zeby konkretnie powiedziec 
kto jest winny. rzeczywiscie kto jest winny ze strony Zarzqdu rowniez, bo nie sqdzq, ze 
Sam Minister jest winny, ale rowniez ze strony tutaj decydentow jezeli chodzi o nasz 
powiat tego. ze znowu powstalo takie zamieszanie. Ktos siq przeciez tym zajmowai od 
dwoch lat i znowu jesteSmy w punkcie wyjscia dnia 19 grudnia i nie wiemy, czy ta 
szkola z dniem 1 stycznia przejdzie. Mi sic wydaje. ze przeciez tak byc nie moze. 
Przepraszam za takq ostrq wypowiedz w takim okresie przedswiqtecznym. ale 
troszeczkq tutaj emocje jednak przy tego typu wypowiedziach i przy tego typu 
dzialaniach niestety grajq. Bardzo przepraszam. ale naprawdq. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Chcialem unikad winy czy nie winy. Jezeli chodzi o status szkoly ,.oplywajqcej 
zlotem", to ona w tym roku na pewno oplywai nie bqdzie i jakis wyjqtkowych Srodkow 
ekstra od Ministra nie dostanie. Ale mowiq ten rok jest wyjqtkowy i tutaj trzeba by bylo 
siq odniesC do pewnych stwierdzen, ktore pan Radny przytoczyl, kto jest winny czy nie, 
ze tylko nie strona jest po stronie pana Ministra. Sprawa jest c a b  czas jeszcze w biegu. 
Ten caly pakiet dokumentow wymiany informacji Radni mogq oczywiscie otrzymak, 
ale naprawdq pozwolcie sprawe zamknqc, dlatego, ze w tej chwili taka wiwisekcja, 
rozdzieranie szat moze spowodowaC, ze po raz kolejny sprawa nie dojdzie do skutku. 
Ministerstwo jest wyjqtkowo wrazliwe na temat jakoSci pracy i staram siq by6 tutaj 
wyjqtkowo oglqdny. Bylismy na spotkaniu w Ministerstwie. By1 to zespol na tyle duzy, 
ze jest w stanie ocenic sytuacjq przytomnie. Na podstawie pism, korespondencji, 
zawartych porozumien jestesmy tez w stanie odpowiednie wnioski wysnuc. Malo tego 
udokumentowac prawnie. Przedstawic argumentu z podstawami prawnymi. I muszq 
powiedziei z calq odpowiedzialnosci~ ze powod podany przez pana Ministra w piimie 
dlaczego szkola nie przechodzi by1 nie do zrealizowania, czyli jest poza naszq gestiq. 
Oczekiwania wykonania przez samorzqd powiatowy pewnej czynnosci jest poza 
naszymi kompetencjami. Tak to mogq dzisiaj powiedziek. Nie mozemy za podmiot w 
postaci Ministerstwa podpisywak umow, negocjowac warunkow umowy, zobowiqzan, 
majqc jeszcze tez wqpliwoici czy taka umowa moze by6 zawarta. Tyle mogq 
powiedziec. Jest tutaj Radca Prawny, ktory zna sprawq od poczqtku do konca. 
Naprawdq jest to temat wyjqtkowo drazliwy. Natomiast jezeli chodzi o jakoSk i czy 
szkola jest sztandarowa nadal w opiniach obu MinistrowmieliSmy okazjq rozmawiak i z 
panem Gawloskim i z panem Zaleskim jest to jedna z najlepszych szkol. Jeden 
stwierdzil, ze jest to najlepsza szkola jego zdaniem, drugi, ze jest to jedna z trzech 
najlepszych szkot. Ale jest taka perspektywa. ze tych szkol niewiele pozostanie moze 3- 
4 moze pozostanie 5 trudno mi oceniak sytuacjq ile szkol pozostanie po zmianach, ktore 
siq dokonuja, Chyba, ze bqdzie naprawdq jakiS wyjqtkowy boom i Lasy Panstwowe, 
czy firmy zwiqzane z obsiugq Lasow Panstwowych zacznq zatrudniak olbrzymie iloSci 
absolwentow szkol leSnych, bo tez nie wszyscy jak wiadomo trafiajq do lasow. Jezeli 
bqdzie taka sytuacja na rynku pracy jak dotychczas to pewnie czqSC tych szkol 
konkurencji nie wygra. Ubiegly rok by1 wyjqtkowy. I by6 moze to, ze nabor byl na 
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przyzwoitym poziomie bylo spowodowane tym. ze jak w Hollywood czy siq dobrze 
mowi siq czy zle, wazne ze siq mowi i byla to jakby dodatkowa reklama dla szkoky. 
Natomiast nie chcialbym brac na siebie odpowiedzialnosci i oceniac jaki bqdzie 
nastqpny nabor jezeli ta szkola nadal pozostanie nie resortowq. Jezeli chodzi o jakosc 
ksztalcenia o wizerunek szkoly. to przede wszystkim Swiadczy i budu-jq jq nauczyciele. 
Nie tylko nauczyciele ale caly zespol ludzi, ktorzy szkolc tworzq, ktorzy w niej pracujq. 
To sq takze rodzice, uczniowie i tutaj jest jak gdyby glowny sukces czy porazki szkol. 
Grono pedagogiczne wykazalo daleko idqcq determinacjq w tym. zeby szkola zostala 
szkolq resortowq. Naprawdq jest to jednoznacznie wyrazona wola przejicia do resortu i 
trudno brae na siebie odpowiedzialnosc ewentualnego upadku szkoly, czy ograniczania 
stopniowego wygaszania szkoly w momencie, gdy ona resortowq nie bqdzie, bo tak jak 
mowilem tutaj chodzi o pewien szyld o pewnq markq, czy pokazanie identyfikowanie 
tez przez rodzicow, potencjalnych klientow szkoly, tego srodowiska jako zwiqzanego z 
wiqkszymi szansami, czy mniejszymi na pozyskanie pracy. W tyrn roku czqSd szkol 
ministerialnych nie dokonala odpowiedniego naboru, ale tez trzeba powiedzied, ze 
nasza szkola wyjqtkowo ten nabor prowadzila i bardzo zabiegala, nawet bardziej niz w 
poprzednich latach. Ale perspektywy na rynku pracy powodujq, ze jestem przekonany, 
ze szkola ta powinna przejsC do resortu. Ale tez w momencie tyrn odpowiedzialnoSC na 
siebie za prowadzenie szkoly, za jej finansowanie przejmie na pewno pan Minister. On 
tez zresztq w tyrn piimie, ktore do nas dotarlo podnosil, ze zalezy mu na dobrej jakoici 
ksztalcenia, na przyzwoitych wynikach w zwiqzku z tyrn obawia siq w tyrn roku 
o koszty. 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Chcialem powiedzied, ze troche przedwczeSnie jest mowiC, ze straciliimy jakieS zlote 
gory. Sprawa nie jest latwa, to doskonale wiemy. Przede wszystkim sprawa jest w toku 
i jeszcze siq nie sfinalizowala i na tyrn etapie sprawy zqdanie winnych to jest rowniez 
przed wczesne. Dajmy czas. Nie mozna powiedziee, ze mialo byc piqkne niemowlq, a 
ono jest brzydkie. Ono siq jeszcze nie narodzilo. I nie rzucajmy moze sami i nie 
podniecajmy siq tyrn tematem w takim stopniu, w ktorym jest na obecnym etapie tej 
sprawy. To moze zaszkodzie i tej szkole i nam i niczego nie rozwiqzuje. Z tego co 
wiem, o tyrn czy to bqdzie korzystne dla nas, czy to bqdzie korzystne dla szkoly to my 
siq dowiemy dopiero kiedy rzeczywiicie zostanie przejqcie tej szkoly skonsumowane. 
Kiedy poznamy, na jakich warunkach my uczestniczymy w tej szkole. Na jakich 
warunkach wynajmujemy te obiekty. MozliwoSci rozwiqzan prawnych, korzystnych 
rowniez dla nas jest bardzo wiele, cala paleta. Zatem prosilbym, zeby nie glosid w tej 
chwili takich sqdow na wyrost i takich sqdow nie majqcych powiqzania z 
rzeczywistoSciq. 
p. Aleksandra Kabat - radna 
Jezeli chodzi o szkolq technikum leSne to jest fakt o czym mowi pan Lukaszewicz, ze 
mowimy o tyrn od dwoch lat, zgadzam siq z panem. Ale gdy przyjrzymy siq naszej 
scenie politycznej to zauwazyliSmy, ze jesteimy tyrn samym samorzqdem od dwoch lat. 
Nie rnniej jednak w tyrn czasie mieliimy wybory, co nie jest bez znaczenia, bo jak 
wiemy w Ministerstwie, o ktorym tutaj jest mowa, ktore jest naszym partnerem, 
nastagiky istotne zmiany i trudno by bylo, zeby dwie rozne osoby, mowiq tutaj tylko o 
Ministrach i o osobach wspolpracujqcych z Ministrem, mialy jednakowe zdanie. Bye 
moze, nie wiem czy ktoS mowil kiedyS o szkole oplywajqcej zlotem czy nie mowil, ale 
stwierdzam fakt i chyba wszyscy siq ze mnq zgodz% ze w tej sytuacji nie moze byc 
jednakowych zdan i ze to siq zmienia w ciqgu dwoch lat. Dla mnie to jest oczywiste i 





p. Michal Mroz - radnj~ 
Gdybym mial wyraziC swoje obawy to bym mial takq wqtpliwoSc. Klopoty, ktore sq 
teraz zwiqzane i z tym tak jak powiedzialem wczesniej ..Ministrowi". bo pan Starosta 
mowi. ze pewne kwestie sq dla niektorych stron wrazliwe i nie nalezaloby tu ich 
podnosid. ale powtorzq to w ten sposob najbardziej oglqdny jak siq da. Otworzyly siq 
tutaj oczy na skutek funkcjonowania czyli tych kosztow i teraz mam takq wqtpliwoSc, 
czy te klopoty z finansowaniem sq zwiqzane z tym, ze ta nasza szkola jest tq jedenastq 
szkolq. ktora dopier0 ma funkcjonowac, poniewaz pozostale juz sq i na jakich zasadach 
zostaly przejete i juz funkcjonujq? Drugie pytanie tez w formie zastanowienia to jest 
takie, ze niestety najprawdopodobniej bqdziemy ponosili chcqc utrzymaC standard tej 
szkoly jakies skutki finansowe, bo z tego co mi wiadomo to w obrqbie szkoly 
i funkcjonowania tych dziesiqciu szkol ministerialnych to w jednej ze szkol juz w tym 
roku szkolnym pojawily sie klopoty z naborem na I rok. Zatem w mo-jej ocenie nawet 
po przekazaniu tej szkoly bedziemy mieli do czynienia z tymze faktem z tej strony 
finansowej, poniewaz przechodzqc przez ten etap wejdziemy jakby w drugi. W obrebie 
samych szkol, tutaj wylowilem z panskiej wypowiedzi panie Starosto, w obrebie tych 
szkol ministerialnych tak naprawdq zostanie bye moze jeszcze piqC. Zatem po przejqciu 
tej szkoly rozpoczyna sie nastqpny boj o to, zeby to utrzymad. Jednym z elementow, 
ktory tutaj radny Lukaszewicz podnosil jest rowniez ten poziom. ktory powinien zostac 
utrzymany z czasow, w ktorym ta szkola byla prowadzona przez samorzqd powiatu 
tucholskiego. 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczacy Rady 
Proszq panstwa jest projekt na dzis, zeby na dzisiejszej sesji podjqt stanowisko w 
sprawie takiej, zeby Tuchola zostala potraktowana jako subregion wojewodztwa 
kujawsko-pomorskiego. Nie szczycimy siq tym w Tucholi, bo jednym z wymogow jest 
spelnianie pewnych oczekiwah i potrzeb dla ludnosci i nie tylko dla samej Tucholi i 
powiatu tucholskiego. Takie potrzeby i takie zadania realizuje zarowno Wyzsza Szkola 
Zarzqdzania ~rodowiskiem jak i nasze Technikum LeSne. Jest to szkola ponad 
powiatowa, ponadwo-jewodzka nawet. W zwiqzku z tym chcq powiedziec, ze bardzo 
nam powinno zalezei.. azeby ta szkola istniala i musimy wszystko zrobiC, zeby miala 
jak najlepsze warunki. Te trudnosci, ktore sq oceniane dzisiaj jako trudnosci 
przejsciowe, trudnosci wynikajqce z wielu wzglqdow, ktorych nie czas teraz i tu 
rozstrzygac. Natomiast nie mozna negowac tego, ze z powodu przejiciowych nie 
mozna takiej filozofii przyjqt. ze z powodu przejiciowych trudnosci, ktore mamy my 
jako przekazujqcy i Minister jako przejmujqcy z tej idei zrezygnowae. Bardzo apelujq 
do Panstwa, zebysmy byli wstrzemiezliwi poki co jeszcze w tym czasie. Sqdzq, ze na 
oceny bardziej twarde i konkretne przyjdzie jeszcze czas. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Te problemy, ktore identyfikuje pan radny Mroz sq jakby bardziej trafione, bo szczerze 
mowiqc po ostatnich rozmowach doszlismy do wniosku, ze szkoly kosztujq wiqcej, tez 
Minister stwierdzil, niz wynosi sama subwencja. Natomiast jezeli szkola nie przejdzie 
to z czysto ekonomicznego punktu widzenia poniesiemy duzo wieksze koszty niz 
przekazujqc jq do Ministra ~rodowiska. Kolejna rzecz zagrozen. ktore na pewno w 
ciqgu roku bqdq jeszcze i z niedogodnoici tego przejscia zdaje sobie sprawe zespol 
ludzi, ktory pracuje w szkole, rada pedagogiczna, dlatego ze nie jest to samotna wyspa. 
Ludzie sic kontaktujq, probujq sic dowiedziec jak jest w szkolach przejqtych przez 
ministerstwo. Na pewno jest odrobine trudniej, jezeli chodzi o kontakty bezposrednie w 
komunikowaniu sic. Warszawa jest dosyc daleko, a tu jest to kontakt praktycznie przez 



mur i mozna pewne rzeczy tutaj przyjsc. mowic i dowiedziec siq na biezqco. Warszawa 
jest kawalek dalej. ale te i  przy calej iechnice a tej chwili i moiliwoSciach pozostalych 
myslq. ze to kwestia tylko dobrej woli ludzi. Myslq, ze jest to decyzja strategiczna. 
Natomiast model caly funkcjonowania oswiaty. czy sq szkoly resortowe czy nie. nie 
mamy wielkiego plywu. T a k e  trzeba siq tutaj dostosowac do sytuacji. ktora nas zastala 
i dzialac a tych realiach. w ktorych mozemy siq poruszac. W tej sytuacji tez cale 
srodowisko szkolne ocenilo, ze dla nich strategicznym rozwiqzaniem jest przejscie do 
Ministerstwa. Myslq. ze nie powinnismy im przeszkadzac i postarac siq pomoc. 
Zobaczymy jak to siq bqdzie dalej rozwijalo. Nie mam takiego wladztwa, zeby na 
wszystko wplywac. A tak jak powiedzialem na poczqtku absolutnie wrozeniem z 
fusow jest dyskusja nad tym czy nabor bqdzie wiqkszy mniejszy, od czego bqdzie 
zalezal do konca, na ile bqdzie to wynikiem zmian na rynku pracy, a ile wynikiem tego, 
ze szkola nie przeszla do resortu. Takiego ryzyka myslq, ze nikt z Panstwa nie chcial 
podejmowac. 

Ad. 6. 
Zgloszono nastqpu-jqce zapytania i interpelacje: 
p. Wo-iciech Kocinski - radny 
Na ostatniej Komisji Oswiaty wywiqzala siq tak dyskusja dotyczqca nagrod dla 
wyrozniajqcych siq osob z terenu powiatu tucholskiego i rozmawialismy na temat jak te 
nagrody powinny wyglqdac. Padly glosy, ze nagrody ksiqzkowe sq w pelni 
satysfakcjonujqce, ze jest to dobre, ze sq takie nagrody przyznawane. Zglosilem swojq 
propozycjq, zeby dostosowac te nagrody do osob, ktore je otrzymujq czyli tak jak ja 
zglosilem tq interpelacjq chodzilo o sportowcow, zeby ufundowac im nagrody zwiqzane 
z ich dziedzinq i na tej komisji pan Starosta Zaborowski powiedzial, ze te ksiqzki, ktore 
zostaly ufundowane dla tych sportowcow zostaly im przyznane. Prawda panie Starosto. 
Powiedzial pan tam zapytalem tam w ktoryms tam punkcie, czy te ksiqzki byly 
ufundowane czy zostaly one przyznane i pan powiedzial tak zostaly przyznane. Czy 
powiedzial Pan tak Panie Starosto? 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczqcy Rady 
Przepraszam, ale teraz mamy punkt skladanie zapytan i interpelacji. 
p. Wojciech Kocinski - radny 
Panie Przewodniczqcy chcialbym uzyskac potwierdzenie. ze Pan Wicestarosta tak 
powiedzial, mam zresztq swiadkow czlonkow tej komisji. Chcialbym uslyszek. Dqzq do 
swojej interpelacji proszq o mozliwosc przedstawienia tej interpelacji. Panie starosto 
powiedzial pan takq sprawq. 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczqcy Rady 
W punkcie 2 1 mamy odpowiedzi na interpelacje. 
p. Woiciech Kocinski - radny 
Zlozq inaczej tq interpelacjq skoro sq Swiadkowie tej sytuacji. Nie wiem czy wszyscy 
slyszeli, czlonkowie z mojego klubu Andrzej Pruszak i Danuta Tyda slyszeli 
potwierdzenie, bo siedzielismy najblizej skoro pan Starosta nie chce teraz zabrac glosu, 
skoro Panstwo uwazacie, ze mowiq nie na temat, wiqc zapytam inaczej. Powiedzial pan, 
ze te nagrody zostaly przyznane. Czytam mojq interpelacjq. Moja interpelacja byla taka, 
zeby przyznac Dominice Grzelak, ktora zajqla dwa razy pienvsze miejsce w Polsce i 
dwa razy na miqdzynarodowym mitingu gdzie bylo 8 panstw w Paryzu pienvsze 
miejsce oraz Grzegorzowi Narlochowi, ktory zajql I1 miejsce na mistrzostwach w skoku 
w dal oraz Szymonowi Wozniakowi, ktory zajql IV miejsce w Europie w mini zuzlu, 
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zeby przyznac im nagrody. zeby ich uhonorowac. Moja interpelacja byla zgloszona 19 
wrzesnia. Dnia 3 pazdziernika otrzymalem odpowiedz ,.w odpowiedzi na interpelacjq 
zgloszonq przez pana podczas XVIII sesji Rady Powiatu w dniu 19 wrzesnia 2008 r. 
w sprawie uhonorowania nagrodami trzech mlodych sportowcow naszego powiatu 
informujemy, ze Dominice Grzelak i Grzegorzowi Narlochowi ufundowane zostanq 
nagrody ksiqzkowe wraz z gratulacjami. Natomiast Szymon Woiniak zostal juz 
uhonorowany przez Powiat Tucholski nagrodq pieniqznq." RozmawialiSmy o tym na 
komisji pan Starosta na moje pytanie odpowiedziat tak te nagrody zostaty przyznane, 
ksiqzki zostaly przyznane, a wiqc oczekiwalem teraz potwierdzenia tego. Niestety pan 
Starosta nie chce zabrac glosu, a wiqc mowiq Panstwu nastqpujqcy fakt. 
SkontaktowaliSmy siq z Grzegorzem Narlochem i Dominikq Grzelak i oni dotychczas 
nie otrzymali tych ksiqzek. Jest mi wstyd, jestem po prostu zazenowany zaistnialq 
sytuacja, bo te osoby przeczytaly po interpelacji, ze byla taka propozycja. Przeczytaly 
w gazecie i mama jednego z tych dzieci powiedziala, ze slyszala, ze miala by6 taka 
nagroda przyznana. Do dnia dzisiejszego nic siq nie zmienilo. Minqly dwa miesiqce, ale 
Sam fakt, ze pan Wicestarosta Zaborowski potwierdzil mi na komisji, ze te nagrody 
zostaly przyznane. Nie wiem czy problem jest w tym, ze wniosek zglosil radny 
Kocinski, czy w czym jest problem. Podobnq sytuacjq mielismy przy balkonach 
najpierw nie mozna bylo ich zrobid. Nie wiem moze bqdq powstrzymywal siq od 
interpelacji, bo za chwilq okaze siq, ze moje propozycje, ktore na dzien dzisiejszy sq 
nie dobre za pol roku stajq siq dobre moze dlatego, ze ja je zglaszam, nie wiem. Chodzi 
mi o Sam fakt panie Starosto Zaborowski. Dlaczego nastqpil taki fakt. Dlaczego do 
dzisiaj te nagrody nie zostaly przyznane i dlaczego pan na komisji oklamal rnnie w tej 
kwestii. 
p. Aleksandra Kabat- radna 
Swego czasu zglaszalam interpelacjq w sprawie wykonania dodatkowego przejicia dla 
pieszych w miejscowoSci Byslaw na wysokoSci sklepu pani Glazik to jest przy tej 
gl6wnej 240. Pozyskalam od wlaicicielki sklepu takq informacjq, ze sprawa ta nie 
zostala dokoliczona. Prawdopodobnie pojawil siq ktoS z Zarzqdu Drog Wojewodzkich 
badal tq sprawq powiedzial, ze bqdzie to jeszcze konsultowane ze spoleczenstwem, ale 
na tyrn etapie ta sprawa siq zakonczyla. Taki mam przekaz od mieszkancow. Bardzo 
proszq o sprawdzenie tego i ewentualnie o zalatwienie tego i poinformowanie tych 
panstwa i mnie jak to bylo do konca zalatwione, bo by6 moze, ze jest. To by byla jedna 
sprawa. Nastqpna sprawa: przy drodze powiatowej w Byslawiu wyjezdzajqc w kierunku 
do Lubiewa przy gospodarstwie pana Muchowskiego brak jest odwodnienia. 
Kazdorazowo po deszczach ci panstwo majq regularnie zachlapane budynki, a trzeba 
przymad, ze stan budynkow jest taki, ze mozna siq pochwalid i nie dziwiq siq, ze 
denenvujq siq tym. Ponadto ciqzko jest w tym czasie przejid chodnikiem. Bardzo 
proszq, zeby Zarzqd sprawdzil to i ewentualnie nie wiem czy dokonal odwodnienia 
proszq o sprawdzenie tego. I jeszcze z zakresu drog. Co prawda mamy jeszcze jesien 
tak siq sklada, ze nie ma jeszcze zimy i warunki drogowe sq dobre, ale bylo kilka dni, 
ze bylo Slisko. I mieszkancy Gminy ~l iwice,  czyli z gminy najbardziej oddalonej od 
Tucholi, skarzyli siq do rnnie, ze wlaSnie w tych dniach mialy miejsce wypadki. Juz nie 
pamiqtam w ktorych miejscach, ale mozna to sprawdzid. I niestety mowia, ze piaskarki 
wyjechaly dopiero, gdy mialy juz miejsce wypadki po godzinie 8. Przekazujq tylko to. 
Takie uzyskalam informacje i pytam, czy te piaskarki nie powinny wyjechad wczeSniej, 
a ponadto tez mieszkancy mbwia, ze najbardziej Slisko jest przy przejazdach 
kolejowych, ktorych tam jest bardzo duzo. Dlatego bardzo proszq, zeby ZDP sprawdzil 
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materialow. ja dostalem dwie godzinj. przed posiedzeniem komisji. jedna radna nie 
dostala zaproszenia na komisjq. wiec nie wiedziala. ze siq odbqdzie. Dlatego bardzo 
bym prosil. zeby wiqcej takich sytuacji nie bylo. Jednoczesnie bym prosil. zeby 
usprawiedliwic nieobecnosc radnych, ktorzy na komis-jq nie dotarli z uwagi na to. ze nie 
wiedzieli. ze w tym dniu i o tej godzinie. ze komisja siq odbqdzie. 
p. Krzysztof Lukaszewicz - radnv 
Przy tej okazji mialbym pytanie do pana prawnika. czy tak naprawdq nasza sesja 
odbywa siq prawomocnie, bo czytalem sobie w statucie w paragrafie 14 ustep 3, ze 
materialy na sesjq. ktorych przedmiotem jest uchwalenie budzetu powiatu oraz 
rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budzetu dorqcza siq radnym co najmniej 14 dni 
przed rozpoczeciem sesji. wiqc mam takie pytanie do pana radcy czy te obrady w ogole 
sq prawomocne dzisiaj. 
p. Michal Mroz - radnv 
Jest to wprawdzie w punkcie interpelacje, ale kwestia, ktora zostala poruszona w 
punkcie 21 to bedzie po sesji. To moze mimo wszystko prosze o odpowiedz. 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczqcy Rady 
Jezeli pan radny sklada takie, wypowiada takie slowa w punkcie interpelacje, to 
mowimy o interpelacjach, ale jezeli pan radny ma wniosek formalny to musi zlozyc 
wniosek formalny, ale nie bedziemy tutaj kopii kruszyc. 
p. Tomasz Sobiecki - Radca Prawny 
Akurat w mo-jej ocenie Rada zebrala siq legalnie i moze obradowad. Natomiast jezeli 
panstwo pozwolicie w punkcie 21 na interpelacje odpowiem szczegolowo dlaczego. 

Ad. 7. 
Do projektu uchwaly w sprawie uchwalenia budzetu Powiatu Tucholskiego na 2009 r. 
Glos zabrali: 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Odczytal opinie Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy. (oryginal opinii w 
zalqczeniu do oryginalu protokolu). 
p. Malgorzata Oller - radna 
Komisja Edukacji, Kultury i Kultury Fizycznej jednogloinie pozytywnie zaopiniowala 
projekt uchwaly w sprawie uchwalenia budzetu Powiatu Tucholskiego na 2009 roku. 
p. ~ leksandra  Kabat - radna 
Komisja Rolnictwa pozytywnie zaopiniowala projekt uchwaly w sprawie uchwalenia 
budzetu Powiatu Tucholskiego na 2009 r. 
p. Andrzej Myszkowski - radny 
Komisja Polityki Spolecznej i Zdrowia pozytywnie zaopiniowala projekt uchwaly w 
sprawie uchwalenia budzetu Powiatu Tucholskiego na 2009 r. 
p. Krystyna Koczwara - radna 
Komisja Rewizyjna na posiedzeniu w dniu 3 grudnia br. przeanalizowala pro-jekt 
budzetu Powiatu Tucholskiego na 2008 rok i postanowila zaopiniowac go pozytywnie. 

p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Komisja Finansow i Gospodarki na posiedzeniu dnia 5 grudnia 2008 roku zapoznala siq 
z opiniami poszczegolnych Komisji Rady Powiatu Tucholskiego 
o projekcie uchwaly budzetowej na 2009 rok. Przedkladam niniejszym opinie Komisji 
do pro-jektu uchwaly budzetowej. Planowany budzet Powiatu Tucholskiego na rok 2009 



zaklada po stronie dochodow kwotq 49.571.795 zl. zas vydatki budzetu planuje siq w 
vysokosci 60.571.795 zl. 
Na dochody budzetu skladajq siq nastqpu-jqce elementy: 

dochody wlasne w wysokosci 7.837.569 zl. 
subwencje 34.8 13.6 14 zl z czego subwencja oswiatowa wyniesie 23.020.052 zl, 
dotacje celowe v7  vysokosci 6.805.81 1 zl 
oraz Srodki z Unii Europejskiej w kwocie 1 14.80 1 zl. 

Dokonuje siq takze podziah dochodow z wyszczegolnienie na: 
dochody majqtkowe w kwocie 1.8 15.678 zl, 
dotacje i Srodki otrzymane na inwestycje w kwocie 155.000 zl. 
dochody ze sprzedazy majqtku na kwotq 1.660.678 z1 
dochody biezqce na kwotq 47.756.1 17 zV 

Wydatki budzetu w roku 2009 ksztahujq siq w nastqpujqcy sposob: 
a) wydatki biezqce w wysokoici 48.025.895 zl, w tych wyodrqbnia siq: 

wynagrodzenia i pochodne w wysokoici 30.846.209 zl, 
dotacje w wysokoici 1.028.493 zl, 
obslugq dlugu w kwocie 649.250 zl. 

b) wydatki majqtkowe w wysokoSci 12.545.900 zl. 
Zakladany deficyt budzetowy zaplanowany zostal w wysokoici 11.000.000 zl. Zostanie 
on pokryty przychodami pochodzqcymi z zaciqgniqtych kredytow w kwocie 4.000.000 
zl oraz emisji obligacji na kwotq 7.000.000 zl. Przychody budzetu Powiatu 
Tucholskiego przewiduje siq w kwocie 1.592.670 zl, planuje sie je pozyskai z 
dochodow wlasnych jednostek oraz gospodarstw pomocniczych. W budzecie na rok 
2009 tworzy siq planowanq rezenve ogolnq w wysokoSci 400.000 zl, celowq zaS w 
wysokosci 20.000 zl. Rezenva ogolna celowa przeznaczona zostala na pokrycie 
wydatkow zwiqzanych z realizacjq zadan z zakresu zarzqdzania kryzysowego. 
Ustalone limity zobowiqzah z tytulu emisji papierow wartoSciowych oraz kredytow i 
pozyczek zacislganych na: 

sfinansowanie przejiciowego deficytu budzetu opiewajq na kwotq 1.000.000 
A, 
sfinansowanie planowanego deficytu budzetu na kwotq 1 1.000.000 zl, 
splatq wczeiniej zacislgniqtych kredytow na kwote 2.000.000 zl. 

Projekt budzetu Powiatu Tucholskiego na rok 2009 zawiera rowniez prognozq kwoty 
dlugu oraz planowane w latach 2009 - 2020 splaty zobowiqzan. Przedstawione dane 
informujq, ze poziom zadhzenia Powiatu Tucholskiego nie przekroczy granicy 
dopuszczalnego poziomu zadluzenia okreSlonej w art. 170 ust. 1 Ustawy o finansach 
publicznych, to jest 60%. 
Komisja Finansow i Gospodarki po zapoznaniu siq z wnioskami Komisji Polityki 
Spolecznej i Zdrowia Rady Powiatu Tucholskiego Zwraca uwagq Zarzqdowi Powiatu 
Tucholskiego na potrzebq wyasygnowania Srodkow na wykonanie elewacji na budynku 
Domu Dziecka w Tucholi i wnioskuje o romazenie takiej mozliwoSci w 2009 roku. 
Komisja Finansow i Gospodarki Rady Powiatu Tucholskiego 3 glosami za przy 3 
wstrzymujqcych siq pozytywnie zaopiniowala projekt budzetu Powiatu Tucholskiego na 
rok 2009. 
p. Wojciech Kocinski - radny 
Tylko w krociutkiej kwestii na posiedzeniu Komisji OSwiaty zglosilem wniosek w 
sprawie zwiqkszenia dwoch dzialow kultura i ochrona dziedzictwa narodowego oraz 



kultura fizyczna i sport. Niestety mimo poparcia pani Przewodniczqce.j Komisji moj 
wniosek nie przeszedl. nie uzyskal wigkszosci. A na wspolnym posiedzeniu Komisji 
Marek Sass zlozyl ten wniosek powtornie i bardzo siq cieszq. ze chociaz o 5 tys. te dwa 
dzialy zostaly zwiqkszone. 
p. Malgorzata Oller - radna 
Chcialam przyblizyd troche radnym dwa dzialy 801, 854 czyli OSwiata i wychowanie 
oraz Edukacyjna opieka wychowawcza czyli dzialy ktore pochlaniajq najwiqkszq pule 
Srodkow finansowych w ramach budzetu. W tych dwoch dzialach nastepuje wzrost 
wydatkow realnie z uwzglqdnieniem inwestycji o 4,5%, a po wylqczeniu inwestycji 
jako, ze rok 2009 juz obejmuje niewielkq czqsc budowy sali gimnastycznej i po 
wylqczeniu tych kwot inwestycyjnych wzrost biezqcych wydatkow w naszej oiwiacie 
wynosi ponad 13%. Rowniez w dziale 92 1 Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego 
wydatki wzrastajq o 17%, a w dziale Kultura fizyczna i sport z wylqczeniem nakladow 
inwestycyjnych tj. Orlika wzrost wydatkow wynosi ponad 36%. Chcq nadmienit, ze 
wszystkie biezqce potrzeby naszych szkol ponadgimnazjalnych q w pelni 
zabezpieczone. Rowniez dotyczy to potrzeb remontowych. Takze rok 2009 dla 
szkolnictwa powiatowego na pewno powinien by6 dobrym rokiem. Jedna sprawa, ktorq 
tez podnosiliimy na posiedzeniu Komisji OSwiaty, ze by1 uruchomiony program 
stypendialny z wykorzystaniem Srodkow unijnych i dla mlodziezy nic zamiennie za ten 
program na razie nie jest uruchomione. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie uchwalenia budletu 
Powiatu Tucholskiego na 2009 r. ktory zostal przyjqty 9 glosami za, przy braku glosow 
przeciwnych i 7 wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11117012009 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Przewodniczqcy oglosil10 minut przenvy. Po przenvie. 
Na sesje przybyl Pan Wladyslaw Wysokinski Soltys Wsi Nowy Sumin. 

Przewodniczqcy udzielil glosu p. Wladyslawowi Wysokinskiemu: 
p. Wladyslaw Wysokinski 
W tym roku obchodzimy 650-lecie naszej wsi i w zwiqzku z tym chcielibyimy, zeby 
droga zostala zrealizowana budowa drogi w naszej wsi. 
p. Dorota Gromowska 
W tej sprawie podtrzymuje stanowisko, ze udzial gminy w tym zadaniu bqdzie 25%. 

Ad. 8. 
Do projektu uchwaly w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Powiatu na 2009 rok, 
glos zabrali: 
p. Wojciech Kocinski - radny 
Powiem tak, moja uwaga jest taka, ze ma10 tych sesji jest. Jest 8 w skali roku. Uwazam, 
ze powinno by6 ich wiqcej. To jest moje zdanie osobiste. Przenva miqdzy 25 czenvca, a 
25 wrzeinia jest zbyt dhga, bo w zeszlym roku ta przenva byla taka sama i uwazam, ze 
w ostatnim tygodniu sierpnia juz powinna by6 sesja. To sq trzy miesiqce jest to bardzo 
duzy zasob roznych rzeczy, o ktorych my z racji tego, ze jesteimy gdziei tam dalej od 
Zarzqdu nie jesteimy informowani. Prosilbym o rozwazenie tam ewentualnie o 
zwiekszenie tych sesji. Tez niejako sklania mnie do tego to, ze kiedyi Pomorska chyba 



dwa miesiqce. cz! trz: przedstawila takie zestawienie wszystkich rad z terenu i gmin i 
powiatou z terenu wo-jewodztwa ku-jawsko-pornorskiego i niestet~. znalezlism~~ siq m 
gronie tych rad. ktore pracuja, na spotkaniach na radach najmniej. 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczac\ Rady 
Moze w tej samej dyskusji chcialbym panu Radnemu dopowiedziec. ze dzisiaj 
obradujemy na 22 sesji uT zwiqzku z tym na te dwa lata przypada nawet po 1 1  sesji. 
Rozumiem intencje pana Radnego tez siq nad tym zastanawialem. Natomiast zycie jest 
bogatsze niz my sobie tu zakladamy. Nic nie stoi na przeszkodzie. zeby w razie 
zaistnienia takiej potrzeby te dodatkowe sesje zwolywac, bo przeciez zwolujemy je. To 
jest fakt, w ktorym to siq dzieje. Z tych zagadnien. ktore mozemy zaplanowac na dzien 
dzisiejszy te 8 ses-ji te zagadnienia wyczerpuje. Dlatego proszq o przyjgcie tego planu. 
Nic w zadnym momencie na kazdej sesji mozemy ten plan uzupelnic, wprowadzic, 
poszerzyc. jezeli taka bqdzie autentyczna potrzeba, ale ten plan, ktory przygotowalem 
bardzo apelujq do panstwa, zeby panstwo przyjqli. 
p. Woiciech Koci~iski - radny 
W zwiqzku z tym, ze tyle jest dodatkowych sesji, ktore powstajq w ciqgu roku takze 
myilq, ze gdyby bylo np. 10 sesji to tych wszystkich nadzwyczajnych bylo by o wiele 
mniej i tak pracujemy i tak. Rozumiem argumentacjq, ze tu w przedstawionym planie sq 
wszystkie te zaplanowane rzeczy, taka byla argumentacja. Jeszcze jednq sprawq 
chcialbym poruszyc. 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczacy Rady 
Jeszcze do tego co pan mowi. Jezeli zaplanujemy na 15 lipca, czy sierpnia a okaze sic, 
ze sprawy mamy do zalatwienia, bo cos musi by6 do 15 lipca to bylo by to mySlq 
niewlaiciwe. Dlatego bardzo proszq o to. zebysmy przyjqli ten plan, a zapewniam, ze 
jezeli taka potrzeba bqdzie to nie ma problemu, zeby nastqpne sesje, co zresztq 
dotychczasowa praktyka potwierdza. ze zwolujemy je. 
p. Wo-iciech Kocinski - radny 
Mam jeszcze jednq uwagq jezeli mogq w tyrn punkcie to do Przewodniczqcych Komisji 
takq proSbq mam, zeby wyznaczyc na caly rok stale dni, w ktorych siq spotykamy. I 
mniej wiqcej godziny tez, zeby byly ustalone. Tu akurat w naszej Komisji to jest. ze w 
poniedzialek o godz. 13 pani Przewodniczqca przesungla na 14 fajnie. ~ e b y  to ustali& 
zeby wszyscy mogli dostosowaC siq do tego na swoj kalendarz. 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczqcy Rady 
MySlq. ze panstwo Przewodniczqcy to uwzglqdniq te sugestie. 

Poniewaz wiecej glosow nie bylo, Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt 
uchwaly w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Powiatu na 2009 rok, ktory zostal 
przyjety 15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i 1 glosie wstrzymujqcym. 
Uchwala Nr XX11117112008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 9. 
Do projektu uchwaty w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady 
Powiatu na 2009 rok Radni nie mieli uwag. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie zatwierdzenia planu 
kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu na 2009 rok, ktory zostal przyjety 16 glosami za, 
przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11117212008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 
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Ad. 10. 
Do projektu uchwaky MI sprawie ustanowienia zasad uzywania i stosowania 
powiatowych insygniow samorzqdowych oraz protokoh flagowego Powiatu 
Tucholskiego Radni nie mieli uwag. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie ustanowienia zasad 
uiywania i stosowania powiatowych insygniow samorzqdowych oraz protokolu flagowego 
Powiatu Tucholskiego, ktory zostal przyjety 16 glosami za, przy braku glosow 
przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11117312008 w zalqczeni u do oryginalu protokolu. 

Ad. 11. 
Do projektu uchwaly w sprawie wyrazenia zgody na uzyczenie nieruchomosci Powiatu 
Tucholskiego polozonej w Tucholi przy Placu Wolnosci 23, glos zabrali: 
p. Zbigniew Grugel- Wiceprzewodniczacy Rady 
Komisja Finansow i Gospodarki jednoglosnie pozytywnie zaopiniowala projekt 
uchwaly w sprawie wyrazenia zgody na uzyczenie nieruchomoSci Powiatu 
Tucholskiego polozonej w Tucholi przy placu Wolnosci 23. 
p. Andrzej Myszkowski - radny 
Komisja Polityki Spolecznej i Zdrowia pozytywnie zaopiniowala projekt wlw uchwaly. 

Poniewai wiecej glosow nie bylo, Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt 
uchwaly w sprawie wyraienia zgody na uiyczenie nieruchomosci Powiatu Tucholskiego 
poloionej w Tucholi przy Placu Wolnosci 23, ktory zostal przyjety 16 glosami za, przy 
braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11117412008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 12 
Do projektu uchwaly w sprawie przejqcia darowizny nieruchomosci od Gminy Cekcyn 
na rzecz Powiatu Tucholskiego Radni nie mieli uwag. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie przejecia darowizny 
nieruchomosci od Gminy Cekcyn na rzecz Powiatu Tucholskiego, ktory zostal przyjety 16 
glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11117512008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 13. 
Do projektu uchwaly w sprawie przyjqcia aktualizacji ,,Programu Ochrony ~rodowiska 
dla Powiatu Tucholskiego na lata 2008-20 1 1 z perspektywq na lata 20 12-20 15" oraz ,, 
Planu Gospodarki Odpadami dla Powiatu Tucholskiego na lata 2008-201 1 
z perspektywq na lata 20 12-20 15", glos zabrali: 
p. Aleksandra Kabat- radna 
Komisja Rolnictwa pozytywnie zaopiniowala projekt uchwaly w sprawie przyjqcia 
aktualizacji ..Programu Ochrony ~rodowiska dla Powiatu Tucholskiego na lata 2008- 
20 1 1 z perspektywq na lata 20 12-20 15" oraz ,,Planu Gospodarki Odpadami dla Powiatu 
Tucholskiego na lata 2008-201 1 z perspektywq na lata 20 12-20 15". 
p. Malgorzata Oller - radna 
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Chcialabym powiedziec chocb: dwa zdania na temat planu gospodarki odpadami dla 
powiatu tucholskiego na lata 2008-20 1 1 z perspektywq na lata 20 12-20 15. Musze 
stwierdzic. ze ten plan zostal przygotowany bardzo szczegolowo. Zawiera wiele 
istotnych informacji zwiqzanych z tym problemem. Obejmuie stan obecny i to, jakie 
zadania sto-jq przed powiatem. w jaki sposob powiat chce je realizowat i naprawdq 
temat zostal potraktowany w tym planie bardzo szeroko i tutaj nalezq siq wyrazy 
uznania dla wydzialu. ktory ten material przygotowywal. 

Poniewai wiecej glosow nie bylo, Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt 
uchwaly w sprawie przyjecia aktualizacji ,,Programu Ochrony ~rodowiska dla Powiatu 
Tucholskiego na lata 2008-2011 z perspektywq na lata 2012-2015" oraz ,, Planu Gospodarki 
Odpadami dla Powiatu Tucholskiego na lata 2008-201 1 z perspektywq na lata 2012-201 5", 
ktory zostal przyjety 16 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11117612008 w zalqczeniu do oryginalu proto kolu. 

Ad. 14. 
Do projektu uchwaly w sprawie zmian budzetu Powiatu Tucholskiego na 200 r., glos 
zabrali: 
p. Krystyna Sinilo - Skarbnik Powiatu 
Uchwala zmieniajqca budzet na rok 2008 zawiera zmiany po stronie dochodow i 
wydatkow zmniejszajqc budzet o 74 434,25 m.in. sq to uaktualnione wielkoSci 
dochodow, ktore sq uypracowane ponad plan oraz zmniejszamy dochody, ktore nie 
zostanq wypracowane do konca 2008 roku. Zmienia siq rowniez podzial w wyniku 
zawartych umow i porozumien dzialy dotyczqce otrzymanych Srodkow na boisko z 
rozdzialu 80120 przenosimy zgodnie z umowami zawartymi do dzialu 926 rozdzialy 
9260 1 i 92605. Zamieszczona poprawka, ktorq panstwo otrzymali zawiera roznice 
pomiqdzy umieszczonq w budzecie w materialach, a tym co panstwo otrzymali o 2 440 
zl i dotyczy to otrzymanych stypendiow dla uczniow. ktore zostanq wyplacone w tym 
roku. 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Komis-ja Finansow i Gospodarki na posiedzeniu 18 grudnia pozytywnie zaopiniowala 
projekt omawianej uchwaly. 
p. Malgorzata Oller - radna 
Komisja Edukacji, Kultury i Kultury Fizycznej pozytywnie zaopiniowala pro-jekt 
uchwaly w sprawie zmiany budzetu Powiatu Tucholskiego na 2008 rok. 
p. Aleksandra Kabat- radna 
Komisja Rolnictwa pozytywnie zaopiniowala projekt uchwaly w sprawie zmian 
budzetu Powiatu Tucholskiego na 2008 r. 
p. Andrzei Myszkowski - radny 
Komisja Polityki Spolecznej i Zdrowia pozytywnie zaopiniowala projekt uchwaly. 

Poniewai wiecej glosow nie bylo, Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt 
uchwaly w sprawie zmian budietu Powiatu Tucholskiego na 2008 r. ktory zostal przyjety 
14 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i 2 glosach wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11117712008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 



Obrad~, opuicil Radnj) Andrzej Myszkou~ski. Od tej porjljest 15 Radnych. 

Ad. 15. 
Do projektu uchwaly w sprawie uchwalenia wykazu wydatkow, ktore nie wygasajq z 
uplywem roku budzetowego Powiatu Tucholskiego za rok 2008. glos zabrali: 
p. Krystyna Sinilo - Skarbnik Powiatu 
Zamieszczony wykaz wydatkow niewygasajqcych opiewa na kwotq 805 078 zl. ktore 
zostanq wydatkowane do konca czerwca 2009 roku. W tym rnieszczq siq wydatki 
dotyczqce dzialu 600 tj. Zarzqd Drog Powiatowych 479 2 15, dzialu dotyczqcego 
Urzqdu Pracy 76 41 1 zl oraz dotyczqce budowy boiska Orlik 249 452 zl. 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Komisja Finansow i Gospodarki na posiedzeniu w dniu 18 grudnia pozytywnie 
zaopiniowala pro-jekt uchwaly w sprawie uchwalenia wykazu wydatkow, ktore nie 
wygasajq z uplywem roku budzetowego. 
p. Malgorzata Oller - radna 
Komisj a Edukacj i pozytywnie zaopiniowala proj ekt uchwaly . 
p. Aleksandra Kabat- radna 
Komisja Rolnictwa pozytywnie zaopiniowala projekt omawianej uchwaly. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie uchwalenia wykazu 
wydatkow, ktore nie wygasajq z uplywem roku budietowego Powiatu Tucholskiego za rok 
2008, ktory zostal przyjqty 15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i 
wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11117812008 w zalqczeniu do oryginalu proto kolu. 

Ad. 16. 
Do projektu uchwaly w sprawie zmiany uchwaly nr XII/109/2007 Rady Powiatu 
Tucholskiego z dnia 27 grudnia 2007 r. dotyczqcej okreilenia zadan i wysokosci 
Srodkow finansowych z Panstwowego Funduszu Rehabilitacji Osob 
Niepelnosprawnych na zatrudnienie i rehabilitacjq spolecznq osob niepelnosprawnych 
glos zabrali: 
p. Krystyna Koczwara - radna 
Komisja Polityki Spolecznej i Zdrowia pozytywnie zaopiniowala projekt uchwaly. 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Komisja Finansow i Gospodarki pozytywnie zaopiniowala projekt uchwaly. 
p. Malgorzata Oller - radna 
Komisja Edukacji, Kultury i Kultury Fizycznej pozytywnie zaopiniowala projekt 
omawianej uchwaly. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie zmiany uchwaly nr 
X11110912007 Rady Powiatu Tucholskiego z dnia 27 grudnia 2007 r. dotyczqcej okreslenia 
zadan i wysokosci srodkow finansowych z Panstwowego Funduszu Rehabilitacji Osob 
Niepelnosprawnych na zatrudnienie i rehabilitacjq spolecznq osob niepelnosprawnych, 
ktory zostal przyjqty 15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11117912008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 17. 



Do pro-jektu uchwah \.I. sprawie okreslenia zadan i wysokosci srodkou- finansowych z 
Panstwowego Funduszu Rehabilitacji Osob Niepeinosprawn~~ch na zatrudnienie i 
rehabilitacjq spoiecznq osob niepeinosprawnych. gios zabrali: 
p. Krystvna Siniio - Skarbnik Powiatu 
Wielkoici urnieszczone w tej uchwale sq wstqpnyrni wielkoiciarni dotyczqcego 
pro-jektu budzetu na rok 2009 i bardzo proszq o dopisanie w uchwale. gdzie jest zapis 
mowiqcy w sprawie okreilenia zadan i uysokoici srodkow finansowych z 
Panstwowego Funduszu Rehabilitacji Osob Niepeinosprawnych na zatrudnienie i 
rehabilitacjq spoiecznq osob niepeinosprawnych dopisac powinnisrny na rok 2009. 
p. Maigorzata Oller - radna 
Kornisja Edukacji, Kultury i Kultury Fizycznqj pozytywnie opiniuje projekt 
przedstawionej uchwaly. jednoczesnie Kornisja wnioskowaia o dopisanie w tytule 
zwrotu na 2009 rok. 
p. Zbignieu~ Grugel - Wiceprzewodniczacy Rady 
Kornisja Finansow i Gospodarki na posiedzeniu w dniu 18 grudnia pozytywnie 
zaopiniowaia projekt uchwaky. 
p. Krystyna Koczwara - radna 
Kornisja Polityki Spoiecznej i Zdrowia pozytywnie zaopiniowaia projekt tej uchwaiy. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie okreslenia zadari i 
wysokosci srodkow finansowych z Paristwowego Funduszu Rehabilitacji Osob 
Niepelnosprawnych na zatrudnienie i rehabilitacjq spolecznq osob niepelnosprawnych na 
rok 2009, ktory zostal przyjqty 15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i 
wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11118012008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 18. 
Do projektu uchwaky w sprawie zrniany uchwaky nr XVII/96/2004 Rady Powiatu 
Tucholskiego z dnia 29 kwietnia 2004 r. w sprawie wysokosci stawek opiat za zajqcie 
pasa drogowego, gios zabrai: 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Kornisja Finansow i Gospodarki pozytywnie zaopiniowaia pro-jekt tej uchwaky. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie zmiany uchwaly nr 
XV1119612004 Rady Powiatu Tucholskiego z dnia 29 kwietnia 2004 r. w sprawie wysokosci 
stawek oplat za zajqcie pasa drogowego, ktory zostal przyjqty 15 glosami za, przy braku 
glosow przeciwnych i glosie wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11118112008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 18a. 
Do projektu uchwaky w sprawie udzielania dotacji na prace konsenvatorskie, 
restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytkow gios 
zabrali: 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Kornisja Finansow i Gospodarki na posiedzeniu w dniu 18 grudnia pozytywnie 
zaopiniowaia projekt tej uchwaky. 
p. Maigorzata Oller - radna 



Komisja Edukacji. Kultury i Kultury Fizycznej pozytywnie opiniuje pro-jekt 
przedstawionej uchwaty. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie udzielania dotacji na 
prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do 
rejestru zabytkow, ktory zostal przyjqty 15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i 
wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11118212008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 18b. 
Do pro-jektu uchwaly w sprawie przejqcia nieruchomoici na rzecz 
Powiatu Tucholskiego Radni nie mieli uwag. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie przejqcia 
nieruchomosci na rzecz Powiatu Tucholskiego, ktory zostal przyjqty 15 glosami za, przy 
braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11118312008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 19. 
Do projektu uchwaly w sprawie uchwalenia na rok 2009 programu wspolpracy Powiatu 
Tucholskiego z organizacjami pozarzqdowymi, podmiotami prowadzqcymi dzialalnoic 
pozytku publicznego, stowarzyszeniami jednostek samorzqdu terytorialnego Radni nie 
mieli uwag. 
p. Malgorzata Oller - radna 
Komisja Edukacji, Kultury i Kultury Fizycznej pozytywnie opiniuje projekt 
przedstawionej uchwaly. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie uchwalenia na rok 
2009 programu wspolpracy Powiatu Tucholskiego z organizacjami pozarzqdowymi, 
podmiotami prowadzqcymi dzialalnosc pozytku publicznego, stowarzyszeniami jednostek 
samorzqdu terytorialnego, ktory zostal przyjqty 15 glosami za, przy braku glosow 
przeciwnych i wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XX11118412008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Obrady opuicila Radna Dorota Gromowska. Od tej pory jest 14 Radnych. 

Ad. 20. 
Do stanowiska Rady Powiatu Tucholskiego w sprawie weryfikacji rangi Tucholi jako 
subregionu wojewodztwa kujawsko-pomorskiego glos zabrali: 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Chcialbym zabrac glos i podzielic sic otoz takimi swoimi przemyileniami. Wbrew 
pozorom uznaje tq sprawe za bardzo waznq i bardzo istotnq dla naszego regionu. Ale i 
bardzo waznq i istotnq dla Wojewodztwa Kujawsko-Pomorskiego. Wyobrazmy sobie, 
ze w naszym wojewodztwie zarysowala siq i funkcjonuje taka mozna powiedzied znana 
nam od lat 05: Wloclawek, Inowroc~aw, Torun, Bydgoszcz, Grudziqdz jest to bez 
wqtpienia kregoslup tego Wojewodztwa Kujawsko-Pornorskiego. Szczerze mowiqc 
nie wyobrazam sobie, aby za taki subregion nie zostaly uznane okolice i miasta 
Brodnica i wlaSnie Tuchola. To sq te miejsca nawet na mapie geograficznej, ktore temu 
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krqgoslupowi wo-jewodztwa mogq dodac skrzydel. I to jest bardzo istotne N rozwo-ju 
nie tylko dla nas ale i dla calego wojewodztwa. I wted~. potrafiq sobie wyobrazic. ze ten 
motylek z tymi skrzydelkami Brodnica, i Tucholq dopiero bqdzie mogl pokazac siq ur 
Europie i na swiecie. I dlatego bardzo zachqcam pana Starostq i Zarzqd. aby czynili co 
tylko jest mozliwe. abysmy N tych dokumentach okreslajqcych nasz rozwoj wlasnie 
tam siq znalezli. I nie jest to tylko sprawa ambicji tutaj naszych lokalnych. To nie o 
ambicjq chodzi. To chodzi rowniez o cos co jest rownie wazne we wspolnej Europie jak 
zrownowazony rozwo-j. Tuchola spelnia juz role osrodka subregionalnego. Tuchola jest 
jedynq aglomeracjg ktora w skali Polski i Europy mozna powiedziec. ze reprezentuje 
Borowiakow. Nikt inny nie moze tego powiedziec. bo Kaszubow mamy od Cho-jnic po 
Lebq. Gdansk. Kartuzy. a Borowiacy to jest tylko jedna aglomeracja Tuchola i 
oczywiscie nasze gminy. Patrzqc i widzqc ta, perspektywq rowniez pewnego 
funkcjonowania i rozwo-ju tego subregionu naprawdq bardzo osobiScie przykladam do 
tego duza, wagq. To jest istotne dzisiai. a to bqdzie istotniejsze jeszcze bardziej w 
nadchodzqcej przyszlosci. Tymi przemyileniami chcialem siq podzielik. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Waga utrzymania pozycji subregionu, bo w tej chwili jestesmy pretendentem tak to 
mozna nazwac, jest dostrzegana przez Zarzqd i tez moze juz bez takich odniesien 
ideologicznych, ale dostrzegamy wage rowniez ekonomicznG bo na oirodki 
subregionalne mozna bqdzie pozyskac dodatkowe fundusze z Unii Europejskiej. 
W perspektywie tak jak Radny powiedzial nawet kilkunastu lat jeszcze. Te Srodki po 
ktore siqgamy w tej chwili zwiqzane sq z budowq drog, czy innej infrastruktury. Pewnie 
po tym rozdaniu, okresie finansowania siq s k o n c z ~  i potem bqda, duzo mniejsze. 
Natomiast na rozbudowq infrastruktury cywilizacyjnej, ale zwiqzanej wlaSnie z 
subregionami pewnie Srodki bqdq duzo dluzej. Czyli jest to tez walka o przyszloSC. 
Takze podzielam poglqd pana Wiceprzewodniczqcego Grugela i bqdziemy dokladac 
wszelkich staran, zeby status zachowac zapisac w przyszlej strategii Wojewodztwa 
Kuj awsko-Pomorskiego. 

Poniewai: wiqcej glosow nie bylo, Przewodniczqcy poddal pod glosowanie stanowisko 
Rady Powiatu Tucholskiego w sprawie weryfikacji rangi Tucholi jako subregionu 
Wojewodztwa Kujawsko-Pomorskiego, ktory zostal przyjqty 14 glosami za, przy braku 
glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 

Ad. 21. 
Udzielono nastqpujqcych odpowiedzi na zapytania i interpelacje: 
p. Stanislaw tangowski - Przewodniczqcy Rady 
Chcialbym panu Myszkowskiemu odpowiedziec, ze dolozq wszelkich staran, zeby 
terrninowoS6 i przewidywany czas zawiadomien o komis-jach i sesji by1 nalezyty. 
Uwazam, ze tego przestrzegamy. Pienvszy raz siq chyba to zdarzylo. Mam uwagi do 
poczty. Wiem, ze w pana przypadku siq raz juz zdarzylo, ale teraz dotarlo na czas. Tez 
nie dotarlo. Nie wiem moze wypracujemy inny Srodek i bqdzie kierowca rozwozil, bo 
jak widac na pocztq nie mozemy liczyd. Rozwazymy inny sposob dostarczania Panstwu 
materialow, albo jak pan Andrzej podpowiada zadzwonimy, ze jest o tym terminie, a 
dopiero potem wyilemy. Tak obiecujq Panstwu, ze jezeli chodzi o te terminy to 
postaram siq, zeby by10 to sprawniejsze. Nie ma pana Myszkowskiego, zeby zapytac 
czy to jest satysfakcjonujqca odpowiedz. Ale mySlq, ze tak. Natomiast od strony 



formalnej byla rowniez interpelacja odnosnie materialow zwiqzanych z sesjq budzetowq 
i tutaj pozwolicie Panstwo, ze wspomogq siq kompetencjami pana Radcy. 
p. Tomasz Sobiecki - Radca Prawny 
Zgodnie z $14 Statutu tam sq jakby wyartykulowane dwa rodzaje terminow. Pierwszy 
jest to termin dotyczqcy zawiadomienia o sesji, a drugi ustqp mowi o tym w jakim 
terminie powinny by6 materialy dostarczane. I pienvszy mowi, ze co najmniej 7 dni 
przed sesjq jest obowiqzek zawiadomid Radnych. A drugi mowi, ze co najmniej 7 dni 
przed sesjq mamy obowiqzek przeslac materialy sesyjne, a w przypadku materialow 
budzetowych przeslac 14 dni wczesniej . Materialy budzetowe tzn. projekt budzetu 
zostal Panstwu Radnym przeslany jeszcze w listopadzie. Jakby ten termin uwazamy za 
zachowany. Natomiast rzeczywiicie powinno byc tak, ze te terminy dotyczqce tych 
komisji radni majq prawo wiedziec o tym wczesniej. Tego nie udalo siq nam dochowac 
w zwiqzku z tym przykro mi, ze tak siq stalo. 
p. Krzysztof tukaszewicz - radny 
Musi pan przyznac, ze zapis jest troszeczkq malo precyzyjny, bo rozumiem to co pan 
mowi i do tej pory tez tak to rozumialem. Natomiast moze w takim razie nalezy 
rozwazyd zmianq tego zapisu, bo tu jest wyrainie zapisane, ze materialy na sesjq nie 
materialy o budzecie, tylko materialy na sesje wszystkie materialy na sesjq, na ktorej 
jest rozpatrywany budzet. Jednak mimo wszystko chcialbym jeszcze powiedziec, ze 
mimo wszystko Radni tutaj zglaszali ten termin tez nie zostal zachowany. Czy to jest 
dobrze w tym ukladzie? 
p. Tomasz Sobiecki - Radca Prawny 
Sens tego, zeby te materialy sesyjne byly dostarczane wczeiniej dotyczqce budzetu 
chodzi generalnie o budzet. Nie ma generalnie zadnego racjonalnego uzasadnienia, 
zeby materialy na sesjq, na ktorej rozpatrywany jest budzet, a nie dotyczqcej budzetu 
byly 7 dni wczeiniej niz inne materialy. Ale zgadzam siq z panem Radnym trzeba 
zmienid ten statut, bo jezeli sqjakiekolwiek wqtpliwoici to trzeba je rozstrzygad. 
p. Krzysztof Lukaszewicz - radny 
Stqd moje pytanie, czy tutaj nasze obrady sq prawomocne. Czy fakt nie dostarczenia 
materialow na czas powoduje, ze sesja jest prawomocna, czy nie. Proszq mi 
odpowiedziec chcialbym wiedzied. 
p. Tomasz Sobiecki - Radca Prawny 
Na pewno jest prawomocna, poniewaz sq Radni, a to decyduje o prawomocnoici. A to 
czy zostaly na czas dostarczone materialy uwazam, ze zostaly, bo te budzetowe na 
pewno zostaly na czas dostarczone, duzo wczeiniej. RzeczywiScie jest pewna 
nieprecyzyjnoid, bo np. materialy, ktore nie dotyczq budzetu z tego zapisu mozna by 
czytaC, a ktore bqdq na tej sesji budzetowej czysto teoretycznie powinny byd 14 dni 
wczeiniej dostarczone, ale dla uchwalenia budzetu to nie ma znaczenia. Ale 
rzeczywiicie moze trzeba by bylo rozdzielic te dwie kwestie, zeby na przyszloid nie 
bylo takich wqtpliwoici. 

Na obrady wrbcita Radna Dorota Gromowska. Od tejpory jest 15 Radnych. 

p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Jezeli chodzi o interpelacjq pana Kocinskiego dzisiaj pan Zaborowski bqdzie glownie 
odpowiadal. Faktycznie tez w materialach w odpowiedzi na interpelacjq jest pewna nie 
ScisloiC dlatego, ze wyrozniony Woiniak nasz mistrz czarnego sportu otrzymal jui 
wczeiniej stypendium to nie jest na zasadzie nagrody pieniqznej, a takie stypendium 
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Myilq. ze okreilenie odcinka. ktory moglby byc realizowany wspolnie. etapu tak 
zwanego i kwot, pozwoli na rzeczowq dyskusjq. bo na razie poruszamy siq troche 
jeszcze w perspektywie mglistej. Trudno naprawdq bardzo precyzyjnie siq wyrazad. 
A jezeli powiem, ze chodzi o etap za 30-40 mln to zaczniemy dyskusje czyli na pol to 
jest 17 zgodnie z zasadami przyjqtymi przez Marszalka jeszcze raz po polowie to jest 
znowu po okolo 6-7 mln na samorzqd. Jest to poza naszym zasiqgiem. W zwiqzku z 
tym Marszalek przekazal swoim sluzbom z jednej strony drogom wojewodzkim 
koncepcjq do oceny na ile rzetelnie zostala zrobiona i na ile mozna SciG koszty budowy 
tego pienvszego odcinka obwodnicy, a druga rzecz na ocenq finansowq tego 
przedsiqwziqcia i dopier0 bqdzie czas na powaznq rozmowq, ale nasunqlo mi siq jak pan 
Radny sklada1 interpelacjq tez taka propozycja. zeby w tej waznej kwestii spotkac siq z 
Burmistrzem. ZaprosiC pana Burmistrza na sesjq Rady Powiatu i moze on ze swojej 
perspektywy przedstawilby budowq obejscia Tucholi. Tak na gorqo mi siq nasuwa. 
Natomiast tez nie chcialbym, zebyimy zupelnie spychali ten temat, bo jest to wezwanie 
do debaty, zebyimy zaniechali zupelnie. Zobaczymy za ile, o jakich pieniqdzach 
rozmawiamy, czy one sq w zasiqgu trudnego budzetu, czy nie dla miasta. czy moze 
jakii minimalnym stopniu dla powiatu rowniez. Tak na to patrzq na dzisiaj tyle mogq 
odpowiedziec. Podzielam rowniez taki tutaj niepokoj z opoznieniem materialow 
sesyjnych. Faktycznie rozwazymy dowozenie czy informacjq i inny przekaz materialow 
niz realizowany przez pocztq, bo musicie miec Panstwo czas, zeby siq zapoznac z tym i 
moc normalnie uczestniczyc w pracac, do ktorych wybrali was obywatele. To nie moze 
siq powtorzyc. 
p. Tadeusz Zaborowski - Wicestarosta Tucholski 
Przede wszystkim chcialbym podziqkowac panu Radnemu Kocinskiemu za 
podziqkowania dla Zarzqdu, ze mimo tego, ze Komisja nie zaakceptowala pozytywnie 
tych przeniesien w wysokoici 10 tys. zl to Zarzqd tq propozycjq w budzecie uwzglqdnil. 
T a k e  za to zrozumienie i slowa otuchy myilq, ze w imieniu Zarzqdu mogq 
podziqkowac. Jezeli chodzi o drugq kwestiq, ktora byla poruszana 1 grudnia 2008 r. na 
Komisji odnosnie nagrod i moze tutaj zacytujq wypowiedzi, zeby nie by10 tutaj jakiS 
przeklaman to pan Wojciech Kocinski ,,mialem tu na mysli dwoch uczni6w, ktorzy nie 
sq nawet uczniami naszych szkol, wiqc dyrektorzy nie zgloszq ich do nagrod Starosty, a 
uczniowie ci jak najbardziej przysl-uzyli siq naszemu powiatowi jedna to uczennica z 
gminy ~ l iwice  i drugi uczen uczy siq w gimnazjum. Oboje zai majq ogromne 
osislgniqcia sportowe jak na ich wiek. Uwazam, ze nalezy im wyplacic stypendia." 
Wypowiedi pani Przewodniczqcej Komisji, ze bqdzie to przedmiotem wniosku 
Komisji. Moja wypowiedz do pani Przewodniczqcej skupila siq do tego ,pic nie stoi na 
przeszkodzie, aby takie wybitne osoby zglaszali Radni Powiatowi". I na ten moment tq 
dyskusjq w tym zakresie zakonczyli i tez tam nagrody finansowe i to co pan Kocinski 
mowil i rowniez Radny Grugel w trakcie Komisji. Chcq powiedziec, ze jezeli chodzi o 
nagrody Starosty tutaj ksiqzkowe, ktore wczeiniej byly przekazane to taki wykaz mam 
mogq Radnemu przekazac. Rowniez na jednym z wykazow mam wysokoiC kwot, ale 
myslq, ze to nie jest najistotniejsze. Liczy siq sama treic powiedzmy tutaj w sensie jako 
Zarzqd my tych mlodych ludzi widzimy. Jezeli chodzi o te trzy konkretne nazwiska, 
ktore pan Radny uszczegolowil to chcq powiedziec, ze jezeli chodzi o ucznia Wozniaka 
juz tutaj pan Starosta mowil w tej sprawie, mam tuta-j stosowne umowy, dokumenty w 
tej sprawie itd. gdyby ewentualnie chodzilo. Nie bqdq mowil o kwocie, bo myilq, ze na 
tego typu sport, ktorym on siq zajmuje to powiem szczerze, ze ta kwota jest niewielka. 
Dlatego, ze tutaj gro wartoici, czy powiedzmy czy kosztow to jest sprawa sprzqtu. 
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.Tezeli chodzi o te dwie pozostaie uczennice to te nagrod! zostai). uwzglqdnione. Nie 
mniej jednak ma pan racjq. ze nie zostal~ jeszcze wrqczone. To siq zgadza takze te 
spraw). sq do zaiatwienia przez Zarzqd jeszcze. 
p. Wojciech Kocinski - radnv 
Przyznaje pan racjq mo.jemu zapytaniu. bo nie uzyskaiem odpowiedzi. wkaSciwie 
uzyskalem odpowiedz na mo-je pytanie. Czyli mowi pan. ze te nagrody zostab~ 
przyznane. sklamai pan w tym momencie. Jeszcze nawiqzujqc do dalszej uypowiedzi 
pana. jezeli chodzi o dyskus-jq na temat stypendiow to pani Przewodniczqca rozpoczqia 
takq dyskusjq w momencie kiedy zobaczyia. ze 5 tys. jest przyznane na stypendia. I stqd 
wywiqzaia siq dyskusja. co do wielkoici tej kwoty i co do formy przekazywania. 
Zglosilem tez swo-jq opiniq. ze powinny by6 przyznawane w kategoriach tez 
sportowych nie tylko u kategoriach naukouych. Jezeli chodzi o Szymona Wozniaka 
orientujq siq. ze dostal on dofinansowanie z powiatu. ze na swoim plastronie ma napis z 
herbem i nazwq powiatu. Ale moje zalozenie tej interpelacji bylo takie, zeby 
uhonorowad tq danq sytuacjq. On zdobyi IV miejsce na Swiecie. I rozumiem dostal 
jednorazowe i teraz zakladamy. ze zostanie Mistrzem ~ w i a t a  i zawsze bqdziemy 
mowit, ze dostal raz w zyciu tq nagrodq i juz nigdy wiqcej nie dostanie. Panie Starosto 
odpowiadam na tamtq wypowiedz. A jezeli chodzi tutaj o Dominikq Grzelak i 
Grzegorza Narlocha to byio to skierowane tylko o te dwie osoby. Pan Wicestarosta 
Zaborowski powiedzial, ze te nagrody zostaly juz wrqczone. Kolega Andrzej rozmawial 
bezpoirednio z tym chlopcem i jego mamq. Ja poprzez swoje kontakty dowiedzialem 
sic, ze Dominika tez nie dostala tych nagrod. Dlatego chodzi mi o tq sytuacjq i 
odpowiedz, czy pan wtedy sklamai panie Starosto. 
p. Tadeusz Zaborowski - Wicestarosta Tucholski 
Jezeli pan uznaje, ze sklamalem to niech pan po prostu bqdzie w takiej wierze. Jezeli 
jest wykaz, ktore osoby dostaly, pan w tamtym momencie tez siq nie wypowiadal 
konkretnie. W zwiqzku z tym mowilem, ze byiy przyznane nagrody itd. ale mySlq, ze 
tutaj nie ma sensu tego ciqgnqt. Natomiast to, co pan mowi w stosunku do Wozniaka to 
zgodnie z umowq 5 1 punkt a, ze przedsiqwziqcie zostanie zrealizowane do dnia 20 
grudnia 2008. takze to jest zupelnie inny temat. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Rozumiem w ten sposob. Pamiqtam interpelacjq na sesji to by10 dosyc dawno temu 
jeszcze cieplo bylo. I byla juz taka wstqpna akceptacja Starosty dla tych nagrod. 
Rozumiem, ze zostaly przyznane, bo zostaly przyznane, nawet wtedy byly przyznane 
juz wtedy uznano, ze nalezy te osoby uhonorowac, ale nie zostaly dorqczone nagrody z 
odpowiednia oprawq i nalezy to uzupeinit. Te nagrody zostanq wrqczone jeszcze w tym 
roku, ale tez pamiqtam, ze byla informacja, ze trudno jest, chyba z wydzialu oSwiaty 
taka informacja, byly pewne problemy krotko po zgloszonej interpelacji z ustalen, gdzie 
te osoby konkretnie siq znajdujq. Taki problem mial wydzial oSwiaty, ale z tego co 
wiem juz na pewno ustalil dziqki tez Radnemu Pruszakowi uda siq dokladnie ustali6 
adres i nagrody zostanq wrqczone. Na pewno jeszcze przed Swiqtami Bozego 
Narodzenia, bo to tez dobry termin na wrqczanie nagrod i prezentow. Moze tyle 
komentarza. 
p. Malgorzata Oller- radna 
Pozwolq sobie zabrad glos, jako ze to dzialo siq na mojej Komisji. Panie Kocinski 
zaczynamy siq chwytac za slowka. Pan Starosta by6 moze nie precyzyjnie siq wyrazil. 
Byc moze nie do konca precyzyjnie by1 zorientowany w calej sytuacji, ma od tego 
wydzial i tak do konca mu tutaj bym siq nie dziwila, ze siq przejqzyczyl. Mamy 



naprawde ostatniq sesje u tyrn roku. bqdziernj sobie niedlugo skladad zyczenia 
Swiqteczne i noworoczne i nie chwytajmy sig juz za slowka. 
p. Woiciech Kocinski - radnj 
Nie lapiq nikogo za slowka tylko tah, jak zeSmj rozmawiali w kuluarach nikt nie lubi 
jak siq robi z niego glupka powiern otwarcie. Ja tez nie lubiq i po prostu staram sie. 
zeby bylo wszystko jasne. Jezeli bgdziemy siq szanowac to nie bedzie takich sytuac-ji i 
to jest moja odpowiedz na tq sprawq. Panie Starosto mowil pan. ze bylo jeszcze cieplo. 
Tak to bylo 19 wrzeinia. czyli argumentacja, ze nie mozna kogoi odnalezd w Powiecie 
Tucholskim, gdzie moja wypowiedz na sesji jest jasna i wyrazna z Raciqza i z Linska to 
sq szkoly. Mozna zadzwonic do jednej i drugiej gminy i to jest wszystko. Mozna bylo. 
Trzeci miesiqc mija praktycznie od tej sytuacji. Chodzi o sam fakt. Jeszcze jedno panie 
Starosto poki jestem przy glosie. Chcialbym powiedziec, ze tutaj w imieniu naszych 
klubow ufundujemy od siebie nagrody rzeczowe dla Dominiki i dla Grzegorza 
Narlocha bqdzie to sprzqt sportowy, ktory postaram siq jak najszybciej wreczyc po 
uwzglednieniu ich potrzeb. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Interpelacja miala charakter polityczno-merytoryczny tak to okreilam. Polityczna 
decyzja zostala podjqta nie zostala wykonana przez Wydzial Oswiaty, bo trafiajq tam 
interpelacje, orzeczone merytorycznie w zwiqzku z tym konsekwencjq bedq musial 
wyciignqc wobec pracownikow Wydzialu OSwiaty, a nie wobec Wicestarosty. To jest 
taka konkluzja. Druga rzecz, ze ksiqzki sq zakupione panie Wo-jciechu ladne dwa 
albumy do przekazania z tego co pamigtam, ale tez wiem ze proponowalem 
Wydzialowi Promoc-ji, zeby zaplanowal zakup nie tylko albumow, choC one sq tez 
cenne, bo tq tradycje trzeba utrzymywad. ale druga rzecz, ze nalezy odSwiezyC oferte 
nagrod. PoleciliSmy zakup pendrajwow i myile, ze dla mlodziezy to bedq atrakcyjne 
rzeczy, ktore mogq otrzymywac, czy mp3 tego typu prezenty juz siq zdarzaly, czy w 
postaci nagrod, czy wyroznien. Moze tyle moge skomentowac. 
p. Woiciech Kocinski - radny 
Moja interpelacja odnosila sie do wypowiedzi pana Starosty i prosze nie szukac kozla 
ofiarnego w Wydziale Edukacji, bo akurat uwazam, ze Wydzial Edukacji w kwestii 
wypowiedzi pana Wicestarosty nie ma tutaj nic wspolnego. A druga sprawa jest taka 
skoro zapraszamy na sesje ludzi, ktorzy majq duze osiigniqcia to zaproimy tez tych 
dwoch mlodych sportowcow i wreczmy im te nagrody tutaj na forum sesji. Dla nich to 
bqdzie dodatkowa nobilitacja, dodatkowe wyroznienie. A poza tym panie Starosto 
jeszcze jedna kwestia. ze takie nagrody powinien wrqczac, tak mi sie zawsze 
wydawalo, ze nagrody takie wrecza kt06 z Zarzqdu Powiatu, a nie ktoi z Wydziah 
Edukacji. I to jest mo-ja ostatnia wypowiedz ja juz wiqcej nie bedq komentowal tego. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Sytuacja wyglqda w ten sposob, ze interpelacje Panstwa, na ktore potrafie 
odpowiedzied jestem wladny intelektualnie czy merytorycznie odpowiedziec ja 
udzielam odpowiedzi, natomiast one trafiajq do wydzialow merytorycznych, ktore 
odpowiadajq tez za realizacje konkretnych problemow, za rozstrzygniecia pewne i ich 
realizacje. Nie wyobrazam sobie, ze jest interpelacja na temat krzewow. ktore sq latwe 
do wyciecia do pana Poturalskiego, latwe do wyciecia do usuniqcia od rqki i ona 
powtarza siq przez trzy miesiqce czy cztery miesiqce. Musialbym naprawde niezle sie 
nagimnastykowae, zeby sie z tego wytlumaczyC, bo on dostaje bezposrednio 
informacjq, ze coS nie zostalo zrobione. Czy Panstwo interweniuj% czy inne rzeczy. 
Informacja o tym, ze nalezy odszukad osoby i przygotowai nagrody i zorganizowac 

2 6 



r -. 
+

 
3
 

g-
's
 

0
 

" 
0
%
 

rr
 
5
.
"
 5

 
3
E

 5
. 

g
3
 E 

g.
.a
 o". 

E
. 
g
 2
. 

CD
 

0
 

a
m

 
G

O
O

 



o dobro tych mlodych ludzi. I proszq panstwa chyba rozumiecie. ze chodzi glownie o 
to. ze minqly prawie trzy miesiqce i ci mlodzi ludzie nie zostali nalezycie uhonorowani. 
Chodzi glownie o to. I kiedy spytal pana Wicestarostq. czy dostali i pan Wicestarosta 
tak odpowiedzial, a tuta-j slyszy siq, ze nie dostali. Chyba glownie chodzi o to. ze ci 
mlodzi ludzie po takim czasie nie dostali tych nagrod. Proszq Panstwa naprawdq ja tez 
zglaszam formalny wniosek w tej chwili o zakonczenie dyskusji. 

Pvzewodniczqcy poddai pod giosowanie wniosek fovmalny dotyczqcy zakoriczenia 
dj~skusji, ktoyv praeszedi 9 giosami za, przy 3 giosach pvzeciw i 2 giosach 
wstvzymujqc~~ch. 

p. Dorota Gromowska - radna 
Chcialabym w imieniu, mySlq, ze nas wszystkich. a przede wszystkim ze swo-jej strony 
poprosid pana Starostq, zeby przekazac pracownikom zyczenia Swiqteczne. Cieplych, 
pogodnych, radosnych Swiqt i wszystkiego dobrego w nadchodzqcym roku. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Chcialem na oslodq powiedziec tylko, ze pewne rzeczy siq domykajq. Tez czasami 
dosyd dlugo. Przedwczoraj uzyskalismy informacjq, dzisiaj juz na piSmie, ze nasz DPS, 
ktory tak mial rozne zawirowania po drodze, trzeba by40 mu tez zmieniac dowodcq, 
uzyskal standaryzacjq bezterminowq, czyli to, o co zabiegaliimy od poczqtku. Koszty 
zamykaly siq tez w przyzwoitych granicach. Muszq powiedziee, ze jezeli chodzi o tq 
czqSC budowlanq to nowy dyrektor wyjqtkowo zabiega i robi to w miarq oszczqdnie i 
skutecznie. Natomiast przed nami jeszcze sprawy zwiqzane z remontem dachu. 
Startujemy tez w konkursie do Urzqdu Marszalkowskiego zwiqzanego z ochronq 
zabytkow. Podobny konkurs rozpisaliSmy my dla naszych zabytk6w. Natomiast 
probujemy siqgnqc po pieniqdze od pana Marszalka. Takze myslq, ze to jest tez dobra 
wiadomosc. Ten pierwotny program zakladai standaryzacjq na 43 miejsca to jest 
troszeczkq malo. Natomiast udalo siq go wystandaryzowac na 3 miejsca wiqcej, czyli 
46, 47 jest w wyjqtkowych sytuacjach, ale to tez juz poprawia kondycjq finansowq i 
pozwoli lepiej dzialaC DPS-owi. Chociaz sq kolejki. Natomiast to raz, ze nie 
zabezpiecza tych potrzeb, ktore tu sq, ktore bqdq z czasem narastaly, a druga rzecz tez 
Panstwo majq SwiadomoSc, ze to nie jest idealne miejsce, dlatego, ze to jest palacyk 
zabytkowy. Natomiast robimy wszystko, zeby bylo coraz bardziej przyjazne ludziom. 
p. Malgorzata Oller- radna 
Nie wiem, czy to akurat odpowiednie miejsce jest, ale spotkalam siq z takq opiniq, ze 
warto by bylo podiwietlic wiezyczkq, ktora znajduje siq na budynku plac WolnoSci 23. 
On jest chyba w trwalym zarzqdzie Powiatowego Urzqdu Pracy dobrze mowiq? I tam 
jest taka wiezyczka oni sq w trakcie remontu i od osob, ktore wlaSnie zajmujq siq takim 
wizerunkiem miasta uslyszalam, ze warto by bylo siq pokusic, zeby tam oiwietlenie 
wprowadzid. 
p. Zenon Poturalski - Dyrektor Zarzqdu Drog Powiatowych 
Pani Aleksandra Kabat zlozyla trzy interpelacje dotyczqce drog. Pienvsza nie czujq siq 
kompetentny odpowiedzied droga 240, natomiast dwie nastqpne to sq tak: Byslaw 
panstwo Muchowscy odwodnienie, to jest ten wyjazd w kierunku Lubiewa. Jest to 
temat nie nowy. Zresztq pani Radna o tym wie. Jest problem, ktoremu zamierzamy 
przyjrzec siq, czy zalatwiC w przyszlym roku, dlatego, ze w kierunku oSrodka zdrowia 
ten chodnik na ulicy Polnej zamierzamy go w przyszlym roku wymienic, bo jest w 
stanie wskazujqcym na mocne zuzycie. Tak samo jest kwestia i chodnika i parkingu 
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przed osrodkiem zdrouia. k t o ~  tez jest u planach naszego zainteresowania na rok 
przyszty. Natomiast pozwolq sobie na drobnq dygresjq. bo mowita pani. ze woda 
ochlapuje elewacjq i mur posesji panstwa Muchowskich. Oni niestety odprowadzajq 
wodq na drogq ze swoich dachou- i u zwiqzku z tym czqsc wody jest rowniez ich. Ale 
ten problem ma by6 u przysziym roku rozwiqzany. Natomiast generalnie problem 
odwodnienia istnieje u. wielu miejscach naszych miejscowosciach i ten temat jest w 
ciqglych sytuacjach. Szczegolnie wtedy. gdy pada deszcz. Druga interpelacja dotyczyka 
~ l i w i c  i kwestii zimowego utrzymania. Bardzo ubolewam. ze mialy miejsce zdarzenia. 
ale niestety bqdq zdarzaly siq ciqgle dlatego. ze my nie jestesmy u r  stanie zareagowad w 
sytuacji natychmiast. Dlatego. ze nie prowadzimy akcji wyprzedzajqco. bo nie jest to 
mozliwe z powodow finansowych i nie ma zresztq takiej potrzeby. Natomiast 
pracujemy wedlug standardu zimowego utrzymania, ktore sq przyjqte uchwatq przez 
Zarzqd Powiatu. a okreilone sq one na podstawie wytycznych Generalnego Dyrektora 
Drog Kraiowych i Autostrad. Te standardy przewidujq okreslony czas reakc-ji na kazde 
zdarzenie, ktore wydarzy siq w okresie zimowym. Zresztq dotyczy to i innych firm, 
ktore prowadzq gdzie indziej dziatania z akcjq zimowq i niestety dwa razy rzeczywiscie 
mieliimy takq sytuacjq. ze dyzur, ktory rozpoczynamy o godzinie 3 kierowcow 
mielismy pod parq do godziny 6. 0 godzinie 6 kierowcy idq do domu, a gotoledi 
pojawiata siq w okolicach godziny 7 i wtedy musimy Sciqgnqd kierowcow zanim oni 
wyjadq jest tak jak pani powiedziata w okolicach godziny 8 pojawia sic tam piaskarka. 
Na gokoledz mamy czas reakcji do 5 godzin. 1nacze.j mowiqc zmieiciliimy siq w trybie 
postqpowania. Nie znaczy, ze zgodnie z tym co Pani powiedziata, nie pracujemy nad 
tym, zeby polepszyc ten czas reakcji i z Zarzqdem jesteimy w trakcie omawiania 
sytuacji i zakupienia dodatkowej solarki. po to zeby moc reagowad szybciej wtasnym 
sprzqtem. Wtedy nie muszq czekad godzinq czasu, az mi siq kierowcy stawiq 
zewnqtrzni do sprzqtu tylko mogq od razu reagowad. Takze na pewno tq sytuacjq 
bqdziemy starali siq rowniez organizacyjnie polepszyd. 
p. Aleksandra Kabat - radna 
Odnoinie interpelacji drugiej troche sprowadziliimy jq do zartu, ale nie mniej jednak 
tam istnieje ten problem i nie mozna tutaj mowic, ze te deszcze, ktore z tych dachow 
nie jest ich tam tak wiele. Dlatego jeszcze raz bardzo proszq zajqd siq ta sprawq. 
p. Zenon Poturalski - Dyrektor Zarzqdu Drog Powiatowych 
MySlq, ze w przyszlym roku jq rozwiqzemy. 

Ad. 22. 
Wnioski i oswiadczenia radnych: 
p. Stanistaw Langowski - Przewodniczqcy Rady 
Jestem zobowiqzany przedstawid panstwu list, bo jest zaadresowany do Rady Powiatu 
Tucholskiego i trafit do biura pani Teresa Hoffmann pisze ,,Wielce Szanowni Wtodarze 
Rady Powiatu! Niniejszym pismem zwracam siq z uprzejmq prosbq o dokonanie 
wykupu gruntu obok Domu Dziecka na rzecz budowy domu piqknej starosci. Mam 
nadziejq, ze jeszcze w biezqcym roku Wielce Szanowni Radni zechcq podjqd godnq 
decyzjq. Pragnq was uprzejmie poinformowad, ze w Domu Opieki Spotecznej domu dla 
ludzi zkotego wieku, nie uruchamia siq ani nie buduje na bezludnej wyspie jak w 
Wysokiej. Ludzie starsi pozbawieni kontaktow z rodzinq winni mied kontakt chociaz na 
lawce ze spokeczenstwem. Tam winno siq urzqdzad dom. Bardzo proszq o zajqcie 
swojego stanowiska. Chociaz raz okazanie szacunku temu spoteczenstwu, ktore 
dzwigalo Polskq z ruin i zgliszcz. Szanowni Radni czy nie jest wam wstyd za 
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Technikum LeSne. Zastanawiam sig kto sic podawal za Staroste i mqci. Nie sqdzg by 
by1 to obecny szanownj. pan Starosta. ktory urysyla swoich przedstawicieli celem 
podpisu, a dzien wczesniej wycofuje decyzje przekazania. Proszg sig zastanowic jak 
was winno sie oceniac za wykup gruntu. Bardzo dzigkujg. Proszg pomyilec aby 
wreszcie coS zrobic dobrego dla Tucholi. Z wyrazami szacunku i powazania. Teresa 
Hoffmann". Nastgpna sprawa to 17 stycznia o godz. 13 w Ksiqznicy planujemy 
zwolanie uroczystej sesji w ramach obchodow 10-lecia samorzqdu powiatowego i 
chcialbym przedstawic panstwu kilka punktow. To ma bye uroczysta sesja, nie mniej 
jednak muszq bye pewne rygory sesji zachowane. I tak otwarcie sesji, potem 
stwierdzenie prawomocnoSci obrad, zglaszanie propozycji zmian te punkty bgdq. I 
ciwartym punktem byloby podsumowanie 10-lecia przez pana Starostg, pana 
Przewodniczqcego Rady I kadencji, pana Przewodniczqcego Rady I1 kadencji, pana 
Przewodniczqcego Rady 111 kadencji za te dwa lata. Jestem w kontakcie z panem 
Przewodniczqcym I kadencji i juz sie umowiliSmy z panem Kordq na wspolne proby. 
Z panem Kiedrowskim mySlg, ze sig umowig po Swigtach. Zaraz po weekendzie, bo 
teraz jest nieobecny. Nastepnie przewidujemy wrgczenie medali, ale tutaj chciaibym sig 
wspomoc wiedzq z panem Starostq, poniewaz majq to by6 medale dla wszystkich 
radnych wszystkich kadencji, natomiast nie tylko i bardzo bym prosil, zeby pan Starosta 
wspomogl mnie troche. Nastgpnie jest propozycja przyjecia stanowiska w sprawie 
rozpoczgcia akcji charytatywnej i moze najwazniejszy punkt wystvienie Radnych i 
goSci z okazji tej uroczystoSci i potem zamknigcie sesji z toastem po zamknigciu sesji. 
Taka bylaby propozycja. To jest oczywiicie propozycja. Bardzo bym prosil, zebyicie 
panstwo moze zaraz najpienv zglosili jakieS uwagi, albo przynajmniej podpowiedzieli 
mi w jaki sposob to jeszcze korygowad. Zanim jeszcze bym oddal glos prosiibym pana 
Starostg, zeby o tych medalach dwa slowa powiedzial. 

Na obrady wrocii pan Radny Andrzej Myszkowski. Od tej pory jest 15 radnych. 

p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Medale majq uhonorowac na pewno radnych wszystkich kadencji, dlatego, ze zarowno 
ci, ktorzy rzqdzili jak i ci, ktorzy pomagali im rzqdzit w postaci przemyilen czasami 
opozycyjnych majq nie przecenione zashgi dla powiatu. Ale tez mySlg, ze tymi 
medalami nalezalo by tez uhonorowac osoby, ktore na rzecz powiatu tez pracowaly, a 
nie byli radnymi, bo tez takie sig osoby np. pani Krystyna Sinilo Skarbnik Powiatu od 
poczqtku powiatu. MySlg, ze na to zashguje. W wielu ekstremalnych sytuacjach, dzisiaj 
rowniez caly czas rozmawiamy z ministerstwem w trakcie sesji budzetowej i pewne 
rzeczy ustalamy. Jest to taka ciekawa praca. Jest takich osob wigcej. MySlg, ze ten 
medal mozna potraktowac jako element promocji powiatu na tej zasadzie, ze osoby, 
ktore dzisiaj majq stosunkowo duzy wplyw i chcq pomoc powiatowi powinny taki 
medal otrzymac i taka lista bgdzie przygotowana i uzgodniona tu z Przewodniczqcymi. 
Nie dostanq tych medali osoby przypadkowe. Czy poslowie, ktorzy wyjqtkowo 
angazujq sig w prace powiatu, czy angazowali w historii, tacy, ktorzy pewne rzeczy 
pomagali przeprowadzic. Okazalo sig, ze taka pomoc jest nie do przecenienia. Chociaz 
generalnie w mojej ocenie pose1 powinien stanowic dobre prawo. PatrzeC z 
perspektywy Warszawy. Jednak caly czas jest tak, ze niektore regiony Polski 
wymuszajq tez takq od nas troche innq aktywnoic, zebySmy nie pozostawali sferq nie 
doinwestowanq czy zacofanq. W zwiqzku z tym tez ta pomoc czasami organizacyjna 
poslow w wejSciu do Ministerstw czy innych instytucji jest nie oceniona. W zwiqzku z 
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rozwiqzania. ktore pozwolq nam te proceduq przylozyc do jakiejs kupki pieniqdzy i 
wtedq' bqdzie z czego dzielic. I pienvsza nagroda np. wyjazd na olimpiadq, ewentualnie 
quad. wyjazd po tytul magistra powiatu tucholskiego, to juz bqdzie nagroda. To tak pol 
zartem pol serio. I druga sprauJa jezeli chodzi o ochrone zdrowia. Jestem ur spolecznej 
radzie osrodka zdrowia czyli Samodzielnego Publicznego Zakladu Opieki Zdrowotnej 
w Gostycynie i dzielqc pieniqdze. ktore ten osrodek przerabia jest to 892 tys. zl przez 
ilosc mieszkancow. Wychodzi. ze na ochronq zdrowia ta akurat placowka na wszystko 
kazdy mieszkaniec ma okolo 170 zl. Proszq sobie odpowiedzied tu sq na sali lekarze ile 
kosztujq poszczegolne procedury. Dlaczego to jest tak malo, dlaczego to jest 
przesuniqcie na 2009 rok. Natomiast jezeli by kt05 siq pokusil ile placimy z naszych 
pensji, z naszych dochodow, dlaczego to nie wraca na dol. gdzie siq to po drodze 
zatrzymuje. To jest wlaSnie pytanie o calq sluzbg zdrowia. MySlq, ze warto siq pochylid 
nad problemem przede wszystkim nie tyle w samorzqdzie powiatowym ile w 
samorzqdzie gminnym i powrocid do profilaktyk. Szczegolnie wSrod dzieci. To jest 
problem, ktory zginql nam z oczu przy prywatyzacji np. gabinetow stomatologicznych. 
Jest to problem. MySlg, ze nad tyrn problemem jezeli komisja, czy Radni chcieliby w 
tyrn uczestniczyd moze udalo by sie wypracowad model i poicizgad pieniqdze, ktore 
kazdy samorzqd przeznacza na ochrone zdrowia. Zaproponowad wtedy za te pieniqdze 
pracq przy tych przeglqdach jak to siq brzydko m6wi okresowych dzieci. To sq takie 
moje przemyilenia i w tyrn punkcie one sie akurat nadajq do pracy w przyszlym roku. 
Te dwie rzeczy: procedury, bo wtedy wiadomo komu sic daje, co sic daje, jak siq daje, 
kto to robi, kto wrqcza itd. Jednak to ma swoje dobre i zle strony, ale wiqcej tych 
dobrych. 
Przewodniczqcy odczytal zyczenia. 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczacy Rady 
Chcialbym wszystkim radnym za waszym poSrednictwem tez rodzinom waszym i 
wyborcom zlozyd najserdeczniejsze zyczenia spokojnych. radosnych Swiqt Bozego 
Narodzenia i niernniej udanego niz ten 2009 roku. Przypominam, ze po sesji jesteimy 
wszyscy zaproszeni na wspolny obiad do restauracji .BoryX przy ulicy Swieckiej. 
p. Tadeusz Zaborowski - Wicestarosta Tucholski 
Chcialbym o niektorych sprawach ewentualnie jeszcze powiedzied. Jezeli chodzi o 
szpital to jezeli kt05 z radnych bylby zainteresowany zobaczyd wizualizacjq 
komputerowq przygotowanej przebudowy to moze siq zwrocid i to zobaczyC. Rowniez 
byla tu dyskusja jezeli chodzi o sprawy dotyczqce obwodnicy tez tutaj by10 sporo 
dyskusji itd. w tej chwili mowienie o czymkolwiek to jest bardzo trudne dlatego, ze 
mowiqc o kosztach przebiegu to powinna byd dokumentacja i kosztorys i wtedy mozna 
juz mowid konkretnie. Nie mniej jednak, jezeli chodzi o powiat to to, co darowaliimy w 
porozumieniu z Urzedem Miejskim zeSmy siq z tych zobowiqzan, ktore rowniez rada 
nam udzielila jako Zarzqdowi sic wywiqzaliimy. Kolejna rzecz, troszkq tak, w tyrn 
przed Swiqtecznym momencie, jezeli ktoS kogoS nazywa klamcq to ja powiem tylko 
tyle, jakie pytanie, taka odpowiedi byla. Jezeli jest nieprecyzyjne pytanie to jest tez 
nieprecyzyjna odpowiedi. Odczytalem i nie komentowalem tego. Po prostu na 
podstawie wyciqgu z protokolu. Chcialbym rowniez i zastanawialem siq juz nad tyrn 
nieraz, jezeli chodzi o sprawy skladania interpelacji i zapytan o precyzowanie doSc 
dokladnie, o co nam generalnie chodzi. Dlatego, ze w wielu sytuacjach po sesjach my 
wydzwaniamy, rozmawiamy ewentualnie dochodzimy i ustalamy jeszcze dodatkowo o 
jakie sytuacje, o konkretne rzeczy chodzi w interpelacjach i dopier0 podejmujemy 
dzialania. W zwiqzku z tyrn rowniez to przedluza nam udzielanie odpowiedzi 
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przekazanie itd. rowniez sq skladane roznego rodzaju zapytania i interpelacje. ktore nie 
do konca kompetencyjnie sq u- gestii powiatu i my pozniej uystqpujemy czy 
przekazujemy. czy pomagamy N zalatwianiu i te pytania kierujemy do innych 
jednostek. Co do zalatwiania pewnych rzeczy wspierajqcych dzialania innych 
samorzqdow i wowczas odsuwa to siq w czasie przez zalatwianie i do nas zwracajq sic 
te jednostki ..no bo wyicie wystqpowali itd." i troche nas stawia siq nieraz w 
niezrqcznych sytuacjach. Dam dla przykladu zapytanie i konkretna informacja. ktora 
byla na komisji zdrowia zlozona przez paniq radnq Tyda. jezeli chodzi o niektore 
kwestie zostaly zalatwione, sprawdzone i odpowiedz itd. 
p. Woiciech Kocinski - radny 
0 jakie kwestie chodzi panie Starosto? Bo mowi pan o czyms to niech pan mowi 
bezposrednio, bo siedzi tu mqja kolezanka i nie wie o czym pan mowi. 
p. Tadeusz Zaborowski - Wicestarosta Tucholski 
Ona doskonale wie o czym ja mowiq. Jezeli bqdq rowniez konkretnie sprecyzowane 
pytania to i bqdq konkretne odpowiedzi. 
p. Woiciech Kocinski - radnv 
Chcialem zabrad glos w imieniu prosil mnie o to pan Marek Zienkiewicz szef sztabu 
Wielkiej Orkiestry ~wiqtecznej Pomocy. zebym przeczytal tu dla panstwa takq 
informacjq, takie zaproszenie do udzialu w Wielkiej Orkiestrze, ze ,,tnvajq 
przygotowania do przeprowadzenia kolejnego 17 finalu Wielkiej Orkiestry ~wiqtecznej 
Pomocy w Tucholi i tradycjq i oczekiwanym wydarzeniem kulturalnym i sportowym 
s tab  siq w swej 16 letniej historii imprezy towarzyszqce kolejnym finalom WOSP. To 
dziqki Panstwu mozemy realizowac nasze pomysly zamieniajqc je w szereg imprez dla 
dzieci. mlodziezy i doroslych. Rowniez dziqki aktywnej postawie spoleczenstwa, 
sponsorow i organizatorow dostrzeganej Warszawskiej fundacji Szpital Tucholski jest 
wyposazony w specjalistyczny sprzqt ratujqcy zycie i zdrowie najmlodszym 
mieszkancom naszego powiatu. 13 listopada w Zespole Szkol LeSnych odbylo siq 
szkolenie dla nauczycieli szkol podstawowych w ramach programu ,,Ratujemy i 
uczymy ratowac". Zostalo przeszkolonych 50 nauczycieli z 20 szkol calego powiatu, a 
fundacja przekazala kazdej szkole materialy dydaktyczne fantomy, podrqczniki dla 
uczniow i nauczycieli i inny sprzqt o lqcznej wartoici okolo 100 tys. zl, wiqc ofiarnosc 
darczyncow wraca do naszego miasta." I tutaj w tym momencie chcialbym Panstwu 
wrqczyd takie plyty z 16-tego finalu i wszystkich zaprosid do wlqczenia siq w sam 
udzial w akcji, bo mySlq, ze warto i sam oddzwiqk mlodziezy i dzieci jest wielki. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Rozumiem, ze pan Przewodniczqcy skladal zyczenia w imieniu tez calego powiatu tez 
nie mogq sobie odmowic tej okazji do zlozenia zyczen w imieniu Zarzqdu Powiatu. 
Przede wszystkim Panstwu osobiscie na rqce Panstwa i Panstwa rodzin zdrowych, 
spokojnych, magicznych Swiat Bozego Narodzenia, ale tez za Panstwa poirednictwem 
proszq o przekazanie tych zyczen tym wszystkim, ktorych Panstwo spotkajq, wszystkim 
dobrze zyczymy. MySlq, ze ten budzet kolejny jest tego dowodem. 

Wiqcej glosow nie byto i Przewodniczqcy zamknql ten punkt obrad. 




